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PROTOKÓŁ NR LXVIII/2023 
 

z LXVIII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 28 września 2023 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 
 
Początek obrad godz. 909 

W sesji na 34 udział wzięło 34 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady LXVIII sesji Rady Miasta Gdańska. Witam wszystkich państwa 

radnych. Witam panią sekretarz, panie i panów, wiceprezydentów oraz przybyłych 

gości.  

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie odstąpienia od 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Wrzeszcz Górny 
- rejon ul. Traugutta i ul. Sobieskiego w mieście Gdańsku (druk 1798); pkt 4 ppkt 9A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1798) 

 

Za                         30 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 9A 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia do kategorii dróg 
gminnych ulic: Wigierskiej, Władysława Świechockiego, bpa Hieronima 
Rozrażewskiego, Nowosądeckiej, Śliwkowej, Wiewiórczej, Karsińskiej, Wrześniowej, 
prof. Jerzego Stankiewicza, Polonii Gdańskiej, Budziszów, Henryka Wieczorkiewicza, 
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Dywizjonu 303, Herosa, Neptuna, Strzelca, Zygmunta Noskowskiego, Podwala 
Grodzkiego (fragmentu niebędącego drogą krajową nr 91 ul. Podwale Grodzkie), drogi 
bez nazwy (tzw. Nowego Podwala Grodzkiego) oraz drogi bez nazwy (na przedłużeniu 
drogi wojewódzkiej nr 472 ul. Słowackiego) (druk 1802); pkt 4 ppkt 10A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1802) 

 

Za                         30 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 10A 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia ulicy 
Białowieskiej w Gdańsku kategorii drogi gminnej (druk 1803); pkt 4 ppkt 10B 
 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1803) 

 

Za                         32 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 10B 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pana 
XY (druk 1799); pkt 4 ppkt 29A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1799) 

 

Za                         31 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 29A 
 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia pisma Pana 
XY z dnia 3 kwietnia 2023 r. (druk 1800); pkt 4 ppkt 29B 
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Głosowanie za włączeniem (druk 1800) 
 

Za                         32 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 29B 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia pisma Pana 
XY z dnia 28 sierpnia 2023 roku (druk 1801); pkt 4 ppkt 29C 
 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1801) 

 

Za                         31 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 29C 
 
Wpłynęły autopoprawki: 

– druk 1789 – pkt 4, ppkt 1 
– druk 1790 – pkt 4, ppkt 2 
– druk 1794 – pkt 4, ppkt 15 
 
Wpłynęła poprawka: 

– druk 1796 – pkt 4, ppkt 30 
 
 
 

PUNKT 2  

 

KOMUNIKATY 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – PRZEWODNICZĄCA RADY MIASTA GDAŃSKA  

Mamy zatem ustalony porządek dzisiejszych obrad. Przechodzimy do punktu drugiego 

komunikaty i na początku komunikatów chciałabym państwa zaprosić do obejrzenia 

wystawy obrazów, która jest tutaj w Nowym Ratuszu w Sali Toastowej. Prace 

prezentowane na tej wystawie są efektem warsztatów malarsko mix mediowych, które 
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były organizowane przez Gdańskie Stowarzyszenie Jaś i Małgosia, a na wystawie 

mogą Państwo zobaczyć amatorskie prace kobiet, które nigdy wcześniej nie miały do 

czynienia z tego rodzaju sztuką. Myślę, że warto tam zajrzeć i  pooglądać. Jeżeli ktoś 

z internautów, kto nas ogląda dzisiaj chciałby również tą wystawę zobaczyć. To 

zachęcam w godzinach pracy Urzędu Miejskiego w Gdańsku można przyjść do  Sali 

Toastowej i zobaczyć pracę kobiet w różnym wieku, o różnych zainteresowaniach  

i zobaczyć, w jaki sposób one swoją odkrytą pasję artystyczną przelały na płótno. Czy 

są jakieś komunikaty z Komisji? Nie ma komunikatów Komisji. W takim razie pani 

prezydent poprosimy o komunikaty pani Prezydent. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Dzisiaj już przywitaliśmy oklaskami Prezydium Gdańskiej Rady Imigrantek  

i Imigrantów. Po raz czwarty IV kadencja powołaliśmy tę Radę jako organ doradczy 

dla mnie, ale także dla państwa organ, który ma być też łącznością  

z imigrantami, którzy współtworzą z nami miasto Gdańsk, więc teraz chciałabym 

najpierw oddać krótko głos państwu, żebyście powiedzieli trochę o sobie, ale także  

o planach na tą najbliższą kadencję, a myślę, że jeśli któraś z Komisji także będzie 

bardziej zainteresowana, to myślę, że ta współpraca powinna być także na co dzień.  

Wystąpienie Przedstawicieli Prezydium Gdańskiej Rady Imigrantek  

i Imigrantów 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Bardzo dziękuję państwu, bo to jest praca społeczna. Ale myślę, że też  dobrze, żeby 

państwo radni wiedzieli, że mamy taką Radę przecież często, także podczas waszych 

dyżurów spotykacie się z różnymi wątkami związanymi z życiem Gdańszczanek  

i  Gdańszczan, którzy przyjechali do naszego Gdańska z różnych z różnych miejsc 

świata i bardzo, bardzo państwu dziękuję. Trzymam kciuki, powodzenia i też czekam 

na wasze Rady, porady, spostrzeżenia i przede wszystkim budowanie tej łączności. 

Ja myślę, że to, że mamy w Gdańsku nie tylko model, przyjęty przecież przez Wysoką 

Radę model integracji imigrantek i imigrantów, ale istnieje także Rada jest jakąś naszą 

lokalną odpowiedzią na to, co się dzieje na co dzień i co widzimy w naszym mieście  

w kontrze trochę niestety do tego, że w naszej ojczyźnie nie mamy nawet pół strony 

polityki migracyjnej. Wiele środowisk o to wnioskuje. Niestety pewnie bez zmiany 

władzy tego się nie doczekamy, więc bardzo, bardzo dziękuję. Przechodzimy do mojej 

krótkiej prezentacji. Bieżące informacje o  życiu miasta. Tradycyjnie myślę, że to jest 

taka informacja, która bardzo bym chciała, żeby państwu się utrwaliła. Przecież często 

także w zapytaniach, interpelacjach radnych- państwo wnioskują o różne działania, 

które także wiążą się z wydatkowaniem z wydatkowaniem środków. Proszę zobaczyć, 

jak kształtują się wpływy z PITu w czasie tej kadencji. Regularnie od zmian 

podatkowych po 2021 roku maleją. Jeszcze nie otrzymaliśmy informacji o  tym, ile 

będą wynosiły według estymacji Ministerstwa Finansów wpływy z PIT-ów w roku 2024. 

Przypomnę, że my już jesteśmy na etapie przygotowania procedury budżetowej do 15 

listopada Wysokiej Radzie budżet na rok 2024, musimy przedstawić. I tu bardzo ważna 

dana. Cieszymy się, że ta różnica między prognozowanymi wpływami z PITu, a tymi, 

które rzeczywiście do kasy miasta wpłynęły, zmniejszyła się, bo jeszcze 2 miesiące 

temu ta różnica ten rozziew wynosił ponad pół miliarda złotych. Przypomnę, że Wysoka 
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Rada na ostatniej sesji Rady Miasta przyjęła po stronie dochodów 96 milionów no 

takiego wyrównania; brakuje pół miliarda. Dostaliśmy 96. Oczywiście cieszymy się  

z tych i 96, ale myślę, że to informacje, które powinny nam się nam się utrwalać. Trwa 

kampania pro frekwencyjna przygotowana przez miasto Gdańsk we współpracy  

z Fundacją Gdańską. Cieszę się, że wielu z Państwa radnych także dzisiaj, łącznie  

z panią przewodniczącą, korzysta z gadżetów, które przygotowaliśmy? Kampania 

rozlewa się także na inne miasta budzik, które tu widzimy, podróżuje także po całej 

Polsce. Był już w Białymstoku wczoraj w Poznaniu. Dzisiaj zmierza do Wrocławia, ale 

na finał kampanii wyborczej 13 października przyjeżdża do Gdańska z powrotem pod 

fontannę króla mórz Neptuna. Jedna rzecz, tylko o której chcę powiedzieć nam bardzo 

także zależało, żeby przede wszystkim ta kampania także dotarła do młodych ludzi. 

Dzisiaj jest tak, że ci, którzy będą głosowali po raz pierwszy w wyborach, to są ludzie, 

którzy urodzili się w Polsce będącej członkiem wspólnoty unijnej. Oni innej polski nie 

znają, dlatego też bardzo się cieszę, że udało się zaprosić. Wielu ludzi wpływowych  

w mediach społecznościowych. Sami możecie państwo na stronie instagramowej 

kampanii nie śpij zobaczyć ilu różnych znanych aktorów, influenserów także z tych 

gadżetów korzysta i robią sobie zdjęcia w tych gadżetach, także tłumacząc, dlaczego 

trzeba iść głosować. Także obchodziliśmy po raz siódmy Gdański tydzień demokracji. 

Dziękuję wszystkim za  udział w debatach, dyskusjach. Z jednej strony dyskusje 

bardzo specjalistyczne związany z kondycją demokracji w Europie, ale także spotkania 

z młodymi ludźmi w ramach także gdańskich lekcji obywatelskich, ale także Gdańskie 

Targi Książki. Największy sukces frekwencyjny od lat ponad 50000 ludzi przez 3 dni 

odwiedziło Gdańskie Targi Książki. Zainaugurowaliśmy dziękuję także z udziałem 

wielu, wielu z Państwa  rok szkolny, otwierając nową szkołę przy ulicy przy ulicy 

Srebrnej. Przypomnę, że jest to pierwszy etap odtworzyliśmy pierwszą część szkoły 

dla klas najmłodszych 0 3 ale także 3 nowe 3 nowe przedszkola w różnych dzielnicach 

naszego miasta. Myślę, że to jest też coś bardzo, bardzo ważnego, że konsekwentnie 

rozbudowujemy placówki szkolne. W ubiegły weekend otwarcie Kunsztu Wodnego - 

wodowanie w piątek w strugach deszczu, ale pewnie jak wodowanie to wodowanie. 

Myślę, że weekend otwarcia bardzo, bardzo udany. Zachęcam także państwa do 

propagowania tego miejsca. To siedziba Instytutu Kultury Miejskiej, ale z jednej strony 

na pierwszym piętrze makieta naszego miasta na parterze przestrzenie publicznie 

dostępne, kawiarnia, księgarnia, miejsce, gdzie można także pozyskać informacje  

o życiu kulturalnym naszego  miasta. Budżet obywatelski w poniedziałek- przed 

północą zakończyliśmy głosowanie w budżecie obywatelskim 45776 osób i wzięło 

udział, to obaczcie o 10% więcej niż w ubiegłym w ubiegłym roku. Chociaż ja powiem 

bardzo uczciwie. Pewnie nikogo z nas na tej sali ta frekwencja nie satysfakcjonuje. 

Krok po kroku robimy wszystko, żeby ją zwiększać. Myślę, że tutaj wspólnie 

powinniśmy się także zastanowić, co możemy, co możemy zrobić. Trwa zliczanie 

wyników w piątek o godzinie 12:00 tutaj w gościnnych progach Rady Miasta ogłosimy 

wyniki. Najwyższa frekwencja w dzielnicy Letnica. A tak jak powiedziałam w piątek  

o 12 ogłaszamy wyniki. Rozmawiamy w różnych formach, z mieszkańcami naszego 

miasta. Spotykamy się w dzielnicach. Jesteśmy po spotkaniu przy okrągłym stole w 

dzielnicy Jasień przy szkole numer 6, a w kolejnym kolejne spotkanie 12 października 

w Brętowie, czego też bardzo, bardzo państwa radnych zachęcam. Kontynuujemy 

także inną formę aktywności w dzielnicach rozmów z lokalnymi wspólnotami, czyli 

spacery. Z radami dzielnic we wrześniu byliśmy w dzielnicy Suchanino i chyba to był 

spacer jeden jedyny, gdzie byli wszyscy radni z okręgu, więc za dzielnica Suchanino 
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przyciąga bardzo mocno państwa radnych. Byliśmy na Zaspie w ubiegłym tygodniu. 

W kolejnym tygodniu idziemy do najmłodszej dzielnicy naszego miasta. Przypomnę, 

że Orunia Górna Gdańsk Południe jest najmłodszą dzielnicą naszego miasta, 

wydzieloną parę lat temu dzięki decyzji Rady Miasta z Chełmu.  Nowy Port, 2030. Plus 

to z jednej strony kolejna zmiana, którą szykujemy w tej jednej z najstarszych dzielnic 

naszego miasta. Ogłosiliśmy pierwszy etap postępowania publiczno - prywatnego. 

Myślę, że to jest taki temat, o którym czasem państwo radni dosyć tak emocjonalnie 

dyskutują, ale my jesteśmy bardzo, bardzo chętni do tego, żeby bardziej szczegółowo 

opowiedzieć.  Zobaczcie państwo cele publiczne, które w ramach tego partnerstwa 

publiczno prywatnego chcielibyśmy zrealizować to z jednej strony budowa basenu.  

Z drugiej strony modernizacja ulicy Wyzwolenia, ale także  Park Rekreacyjny. Więc 

zachęcamy inwestorów do tego, żeby przyjrzeć się temu partnerstwu publiczno 

prywatnemu, bo tak jak konsekwentnie mówiliśmy o tym, że zmiany w dzielnicy Letnica 

i Nowym Porcie te, które zostały wywołane inwestycjami publicznymi, stadionem, 

tunelem pod martwą Wisłą, rewitalizacją , budową TBS-ów, że bardzo mocno 

zmieniają, zmieniają te te 2 dzielnice i naprawdę dzisiaj widzimy gołym okiem, jak one 

się zmieniają. Pewnie potrzeba jeszcze kilku ważnych kroków i tu w partnerstwie 

publiczno prywatnym chcemy to zrealizować. 25-lecie wspomnianej już dzisiaj 

Fundacji Gdański. Myślę, że ci z Państwa, którzy na uroczystości byli i oglądali 

projekty, które przez te 25 lat zrobiła Fundacja Gdańska, pokazują, jak wiele wniosła 

do życia Wspólnoty naszej lokalnej. Z jednej strony budowy tożsamości Gdańskiej to 

chociażby projekt Gedanopedii studia Gedanistyczne. Wszystko to, co wokół czy 

nagroda i  urodziny Jana Heweliusza to wszystko wokół Gdańskości. Z drugiej strony 

tematy morskie Baltic Sail, nagrody dla żeglarzy z trzeciej zmienianie przestrzeni 

lokalnych. Tak wielu dzisiaj już pewnie wszyscy się przyzwyczailiśmy do przestrzeni 

przy Filharmonii na Wyspie Ołowianka, tam, gdzie jest napis Gdański, właściwie mało 

kiedy można znaleźć miejsce, żeby tam usiąść, bo ludzie zagłosowali nogami  

i przesiadują w tamtym miejscu. Takich przykładów jest bardzo, bardzo wiele nie 

wspominając o takich akcjach jak Gdańsk Pomaga, czyli ta akcja, w której łączyliśmy 

potencjały ludzi w czasie w czasie pandemii COVID i kolejna jej odsłona Gdańsk 

pomaga Ukrainie. Za to wszystko odpowiada zespół Zespół Fundacji Gdańskiej,  

a przed nami kolejne duże wyzwania. Z jednej strony za rok w  2024 Zjazd  Hanzy  

i przygotowanie zjazdu światowego Harcerzy Dżembory w 2027 roku. Pomorski Gryf 

Gospodarczy- miasto Gdańsk otrzymało tę nagrodę przyznawaną przez Pomorską 

Radę Przedsiębiorczości. Bardzo, bardzo się cieszymy, bo jesteśmy gminą przyjazną 

przedsiębiorcom. Państwo radni otrzymali pełne informacje zaproszenia w najbliższy 

piątek - pan prezydent Lech Wałęsa, Honorowy Obywatel naszego miasta, kończy 80 

lat. Wiele wydarzeń skierowanych do różnych grup społecznych. Jedno z nich to 

oczywiście otwarcie wystawy na Długim Targu, która będzie przez kilka tygodni i stała 

na Długim Targu pokazującej unikatowe zdjęcia, takie, które wiele z nich nie było 

jeszcze nigdy prezentowanych, ale także Senat Rzeczypospolitej Polskiej uhonorował 

pana Prezydenta specjalną uchwałą specjalną nagrodą. Wszystkich państwa też 

serdecznie zapraszam piątek godzina 14:30 a uroczystości o godzinie 18:00 będą 

także transmitowane za pomocą mediów. Transmisja na stronie TVN 24,  na stronie 

Onetu i oczywiście na stronie Gdańsk.pl. Natomiast w sobotę rozmawiamy  

o przyszłości Gdańskie Forum Młodych. Naszym gościem będzie ubiegłoroczna jedna  

z ubiegłorocznych laureatek pokojowej Nagrody Nobla Aleksandra Matwiejczuk 

Ukrainka, która urodziła się 3 dni po tym, jak prezydent Wałęsa otrzymał swojego 
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pokojowego Nobla. Czterdziestolatka, więc dialog dwojga noblistów bardzo serdecznie 

zapraszam, a po południu projekcja filmu Andrzeja Wajdy: Wałęsa człowiek z nadziei-  

z dyskusją twórców tego filmu. No i coś, do czego wszystkich państwa zachęcam coś 

dla młodych, którzy korzystają o wiele większym stopniu z mediów społecznościowych 

przygotowaliśmy specjalny filtr na Instagramie, na Facebooku można zrobić sobie 

zdjęcie z prezydentem Wałęsą, jak ci, którzy pana prezydenta pana prezydenta znają, 

wiedzą, że on też nie stroni od nowinek technicznych. Myślę, że to będzie miła 

niespodzianka, kiedy media społecznościowe zostaną zalane zdjęciami z Lechem 

Wałęsą w dniu jego 80 urodzin.  Bardzo, bardzo dziękuję mam nadzieję, że Gdańsk 

pobije rekord frekwencji 15 października, do czego wszystkich zachęcam. 

 

PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękujemy bardzo pani prezydent za komunikaty. Przechodzimy do oświadczeń 

Klubów Radnych.  

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Szanowna Pani Przewodnicząca Szanowna Pani Prezydent, Szanowni Państwo, 

Wiceprezydenci, szanowna Pani Skarbnik, pani Sekretarz drogie koleżanki i koledzy 

Radni Miasta Gdańska, a również, a może przede wszystkim drogie mieszkanki  

i mieszkańcy Gdańska, którzy oglądają nas dzisiaj przed ekranami komputerów. To co 

moja przedmówczyni pani Prezydent w swoich ostatnich słowach powiedziała, czyli 

rekord frekwencji. Chcemy jako radni Koalicji Obywatelskiej zachęcać państwa do 

tego, żeby za  17 dni pójść do urn wyborczych 15 października w niedzielę do tego, 

aby oddać swój głos niezależnie od państwa sympatii politycznych. To bardzo ważne. 

Każdy głos jest ważny, że pojedyncze głosy mogą  zadecydować, ale drodzy państwo 

te wybory są wyjątkowo ważne. Te wybory są najważniejszymi wyborami  w ciągu 

ostatnich 3 dekad i te wybory pokażą, jaka będzie przyszłość Polski.  I w tych wyborach 

rzeczywiście proszę, proszę zapoznać się ze statystykami z wcześniejszych wyborów 

parlamentarnych kilka, kilkanaście,  kilkadziesiąt - to już jest oczywiste głosów 

decyduje o tym w wielu miejscach, kto zostanie posłem na Sejm RP. To są liczby. 

Gdzie jeśli senatorem pani prezydent również tam oczywiście te rozbieżności  

w głosach, często historycznych popatrzymy w statystyki są nieco większe, ale  

w przypadku posłów to dosłownie te dziesiątki głosów decydują, która konkretna 

osoba, ale też dla której z list wyborczych przypadnie konkretny mandat. Czyli co to 

oznacza, że jeśli zabierzemy wszystkich domowników z domu, weźmiemy jeszcze do 

tego sąsiadów, to my rzeczywiście możemy zadecydować, kto zostanie 

parlamentarzystą i to nie jest jakiś trudny. To nie jest jeden głos z wielu milionów. 

Oczywiście jest, ale to w naszych rękach są decyzje, kto będzie na koniec decydował 

o większości sejmowej i to bardzo ważne, żebyśmy wszyscy się w 200% zmobilizowali, 

żeby każda mieszkanka i każdy mieszkaniec Gdańska wyciągnął swoich sąsiadów  

i swoich domowników na wybory, a to, że mieszkańcy Gdańska potrafią pokazać swoją 
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aktywność, no pokazują również między innymi wyniki ostatniego budżetu 

obywatelskiego, zwłaszcza frekwencja w dzielnicy Letnica. I tutaj też szczególny apel 

do państwa, do mieszkanek i mieszkańców, którzy nas oglądają. Najprostszym 

sposobem, żeby oddać głos najbliżej swojego miejsca zamieszkania, jest po prostu 

zameldowanie się na pobyt stały, co jest bardzo proste. Można zrobić to przez Internet 

na stronie www.gov.pl w zakładce meldunek i wybory. Dalej zakładka meldunek stały 

lub czasowy ponad 2 miesiące i tam każdy kto wypełni ten formularz, każdy, kto albo 

mieszka w swojej nieruchomości, bo ma umowę najmu nawet z właścicielem 

mieszkania może się zameldować. Jest to najprostszy sposób, żeby przez Internet do 

tych wyborów przystąpić najbliżej swojego miejsca zamieszkania. To jest najprostszy 

sposób na to, żeby móc oddać najbliżej swojego miejsca zamieszkania głos. I do tego 

Państwa serdecznie zachęcam, a jest to banalnie proste, bez chodzenia do urzędu. 

Oczywiście są też inne sposoby, między innymi pobranie zaświadczenia, które 

umożliwia głosowanie w dowolnej Komisji Wyborczej. No, ale to już wymaga 

pofatygowania się osobiście czy przez pełnomocnika do urzędu, a zameldować się na 

pobyt stały możemy łatwo prosto bez wychodzenia z domu przez Internet. Później 15 

października przybyć po prostu do swojej komisji wyborczej i oddać tam głos. Idźmy 

wszyscy na wybory. Serdecznie do tego państwa zachęcam, a w drugiej części 

naszego oświadczenia klubowego chcielibyśmy jako klub radnych Koalicji 

Obywatelskiej przedstawić coś, co działo się przez ostatnie miesiące. Bardzo 

pożyteczna inicjatywa, która jest adresowana do osób, które nie radzą sobie do końca 

z domowym budżetem i które potrzebują pewnego wsparcia. Natomiast niekoniecznie 

wpadają jeszcze w taki tryb wsparcia systemowego i mogą przyjść im z tego wsparcia 

skorzystać, ale o tym opowie za chwileczkę. Współautor tej inicjatywy, ale również 

znany z innych inicjatyw, takich jak między innymi autobus s dla osób bezdomnych, 

radny Miasta Gdańska Przemysław Ryś, który wspólnie z innymi radnymi zwłaszcza  

z radną Kamilą Błaszczyk był inicjatorem powstania sklepu socjalnego przy ulicy 

Aksamitnej i zapraszam oddaje głos Przemysław Ryś, Radny Miasta Gdańska. 

 

PRZEMYSŁAW RYŚ – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dziękuję bardzo, panie przewodniczący pani przewodnicząca Wysoka Rado na 

początek kilka podstawowych informacji na temat sklepu sklep mieści się niedaleko 

stąd przy ulicy Aksamitnej 4. Jest to stary pruski budynek, będący częścią dawnego 

kompleksu koszar pruskich przeszedł podstawowy remont, naprawiono między innymi 

dach opierzenie, wymieniono rynny, wewnątrz wykonano remont na  potrzeby sklepu. 

Obiekt działa codziennie od  poniedziałku do piątku od godziny 10:00 do 15:00 we 

wtorki od godziny 13:00 do 18:00 - żywność wydawana jest na wagę; każda osoba 

potrzebująca otrzymuje bezpłatnie jednorazowo 2,5 kg różnego rodzaju produktów 

spożywczych. Mięso, owoce, warzywa, mrożonki. Przez pierwsze 8 miesięcy 

wydaliśmy łącznie 11,5 ton żywności. Jedzenie jest dostarczane przez sieci handlowe  

i ma ono krótki okres do spożycia. Natomiast jest jeszcze nadal cały czas w pełni 

zdatne do konsumpcji. W początkowym okresie działalności sklepu zainteresowanie 

było tak duże, że w celu uspokojenia kolejki musiałem prosić prezydenta Borawskiego, 

żeby postawił tam patrol Straży Miejskiej. Obecnie załoga już sobie jakoś radzi. Wydaje 

numerki i kolejki już są spokojniejsze.  Sądzę jednak, że sama geneza powstania 

sklepu jest o wiele bardziej interesująca. Jak zapewne państwo wiecie od 6 lat  po 
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Gdańsku jeździ autobus SZ gorącą zupą dla osób bezdomnych. Przez pierwsze 4 lata 

z tego autobusu przede wszystkim korzystały osoby, dla których on powstał. Natomiast 

ostatnie 2 lata załoga autobusu zaczęła informować nas, że przychodzą osoby  

z zewnątrz, które mają dach nad głową, które mają gdzie mieszkać, ale przychodzą 

po słoik przysłowiowej zupy. Ponieważ po opłaceniu drogiego prądu gazu po 

wykupieniu lekarstw po opłaceniu wysokich rat kredytu nie mają po prostu pieniędzy 

na produkty żywnościowe. I tak naprawdę to ten sklep na aksamitnej powstał dla takich 

osób, dla osób, które. Muszą uzupełnić braki w lodówce, a nie za bardzo chcą 

konkurować o jedzenie z osobami w kryzysie bezdomności. Na końcu chciałbym 

podziękować radnej Kamili Błaszczyk i Cezaremu Śpiewak Dowborowi, którzy też 

przyczynili się oczywiście do tego do powstania tego sklepu.  

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Wezwani mieszkańcy do głosowania przez przewodniczącego Klubu Platformy 

Obywatelskiej Koalicji Obywatelskiej. Jeżeli pójdą i zagłosują, to na pewno zagłosują 

na podwyższone podatki. Bo słyszymy co miesiąc tutaj płacz jak żałują tego, że 

obniżony podatek dochodowy zmniejsza wpływy do budżetu Miasta Gdańska, więc na 

pewno zwiększą te wpływy do budżetu kosztem mieszkańców. No i w konkluzji 

oczywiście będzie więcej osób musiało korzystać z pomocy pana radnego Rysia, żeby 

coś zjeść -tak myślę. Pamiętajmy o tym, że budżet tutaj w tych doniesieniach w tych 

głosach, które płyną tutaj z sesji Rady Miasta ze strony Koalicji Obywatelskiej  

i Wszystko dla Gdańska, to jest taki „bóg król” przez małe B. To budżet jest 

najważniejszy dla Gdańska, dla tych, którzy Gdańskiem zarządzają, a nie jego 

mieszkańcy, to oni mają płacić wysokie podatki po to, żeby były wysokie wpływy do 

budżetu, żeby dostojnie było można na bogato dzielić tych, których uznamy za 

stosowne, że należy obdzielić. Budżet obywatelski to jest istotna kwestia, gdzie 

obywatele mogą się wypowiedzieć, co w pierwszej kolejności należy wykonać i bardzo 

dobrze, że w takiej formie udało się ten budżet zaprojektować i ma on przed sobą 

przyszłość. Myślę, że modyfikacje będą zmierzały do tego, żeby więcej możliwości 

było po stronie mieszkańców, a nie w wpasowywanie ich w pewne ramy, że na to 

możecie wydać, a na to nie możecie. No on się nazywał obywatelski, a więc obywatele 

powinni decydować o tym, na co ten budżet wydają, czy na twarde projekty, czy na 

miękkie. To jest ich decyzja. To jest taka wielka szkoła społeczeństwa obywatelskiego. 

Kiedy przyjmuje się odpowiedzialność za publiczne pieniądze, przeznacza się na cel, 

który ma służyć najbliższej społeczności. A więc pytanie, czy Partia Obywatelska jest 

tylko z nazwy Obywatelska, czy w rzeczywistości budżet obywatelski jest tego pewnym 

pewną miarą? Pewnym wskaźnikiem papierkiem lakmusowym? Jak ta polityka 

wygląda naprawdę? A jeśli chodzi o niezmiennie zło mną agitację o podatku 

dochodowym? To świadczy o tym, że ten budżet będzie musiał, czy byłby uzupełniany, 

gdyby Koalicja Obywatelska doszła do głosu większością w Sejmie. Dziś będziemy 

widzieli efekty wejścia w życie ustawy nowej ustawy o Zagospodarowaniu 

Przestrzennym. Będzie to miało implikacje w tych uchwałach, które Rada Miasta 

Gdańska podejmuje dzisiaj na sesji i będzie podejmować w najbliższej przyszłości. 

Miasto Gdańsk zapracowało na taką mówi się potocznie ksywę typu Republika 

Deweloperów, a mianowicie dlatego, że to właśnie deweloperzy mogli realizować tutaj 

swoje własne plany, często wbrew interesom miasta jako ogółu jego mieszkańców.  
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Wszystko dla deweloperów i stąd się wzięła to określenie. Myślę, że nowe przepisy 

związane z rozwiązaniem przestrzennym dadzą szansę miastu odzyskania dobrego 

wizerunku. Budownictwo mieszkaniowe to bardzo ważny element polityki zarówno 

samorządowej, jak i państwowej stąd istotne jest, żeby te część inwestycji 

mieszkaniowych, jak budownictwo socjalne i komunalne było jakimś elementem rynku 

mieszkaniowego, który daje temu rynkowi pewien  wybór. Czy będziemy mieli 

możliwość mieszkania w mieszkaniu komunalnym? A jeśli wpadniemy w tarapaty 

życiowe z różnych przyczyn, to ewentualnie mieszkańcy mogą skorzystać  

z mieszkania socjalnego, czy tylko będzie mieszkanie na wynajem i mieszkanie na 

własność? A więc działanie przez gdańskie TBS-y przez Gdańską spółkę, która buduje 

mieszkania komunalne, jest to jak najbardziej prawidłowy proces. Warto 

dofinansowywać tego rodzaju inicjatywy.  Pamiętamy również o tym, żeby jako klub 

Prawa i Sprawiedliwości, żeby miasto było wiarygodne wobec swoich mieszkańców 

 i obietnice czy to dane ogółowi mieszkańców, czy na przykład w poszczególnych 

przypadkach jak dzierżawcom ogródków rodzinnych Polskiemu Związkowi 

Działkowców. Jeżeli obiecano, to tą obietnicę należy zrealizować i o tym będziemy 

dzisiaj też na dzisiejszej sesji dyskutować, bo miasto władze Miasta Gdańska powinny 

być wiarygodne. I ostatnia kwestia to jest Oświadczenie, które dzisiaj Rada Miasta 

Gdańska pragnie podjąć w sprawie Reparacji dla Polski. Reparacji z powodu II wojny 

światowej to tu w Gdańsku Polacy przez okres międzywojnia byli prześladowani, 

poniżani, bici, a w dniu wybuchu wojny czy od dnia wybuchu wojny byli torturowani  

i zabijani. Ich majątek został przejęty lub zniszczony. Tu w Gdańsku, które mieni się. 

Nazwą Miasta Wolności i Solidarności właśnie powinien ten głos wybrzmiewać i stąd 

idąc za uchwałą Sejmu i za uchwałą rządu Rzeczypospolitej Polskiej, również Gdański 

Samorząd powinien wyrazić swoje poparcie dla tej idei, dla idei raportu, który mówi  

o należnych Polsce odszkodowaniach i zadośćuczynieniu za te krzywdy, które 

wydarzyły się w 1939 roku. Te rzeczy są już opisane. Jest to moralna 

odpowiedzialność naszych zachodnich sąsiadów do takiego zadośćuczynienia, 

ponieważ bez zadośćuczynienia nie ma pojednania.  

 

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Mam okazję odnieść się do płomiennego przemówienia wyborczego mojego kolegi  

z Prawa i Sprawiedliwości-  Kazimierzu nie chodzi o to, żeby podwyższać podatki. Nikt 

podatków nie chce podwyższać, ale dziwnie się stało, że kiedy dochody samorządów 

maleją, rosną dochody rządu. Wyszliście do wyborów wiele lat temu z takim pięknym 

hasłem wystarczy nie kraść, stosujcie się do niego. Szanowni Państwo w 1989 roku 

Runął Mur, który wydawał się być wieczny mur dzielący Europę Wschodnią, 

niedemokratyczną, totalitarną od Europy Zachodniej Demokratycznej. Europa wtedy 

stała się jednością, żeby ten mur runął trzeba było go najpierw przeskoczyć tego czynu 

dokonał w sierpniu 1980 młody robotnik Lech Wałęsa.  Sierpień i kolejne 16 miesięcy 

Solidarności to był czas, kiedy wstaliśmy z kolan. Kiedy zaczęliśmy prostować karki  

i uczyć się trudnej lekcji, demokracji i tolerancji. Był to czas wielkiej nadziei na 

normalność i demokrację w naszym kraju. Jutro te młody robotnik obchodzi swoje 80 

urodziny. Panie Prezydencie, wszystkiego najlepszego. Dziękujemy panu za to, co 

zrobił pan dla naszego kraju, ale też całej Europy. W 1983 roku, podczas ciemnej nocy 

stanu wojennego ten młody robotnik otrzymał z rąk Norweskiego Komitetu 
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Noblowskiego Pokojową Nagrodę Nobla. To był sygnał, że Europa o nas pamięta, dał 

ogromną nadzieję na zmiany w Polsce i na to, że i dla nas, i dla Polski przyjdzie 

moment pełnej demokracji. Już niedługo 5 października będziemy obchodzili 40 

rocznicę wręczenia Lechowi Wałęsie, nagrody Pokojowej Nagrody Nobla. W wyniku 

upadku muru w wyniku uwspólninia Europy staliśmy się państwem demokratycznym  

i samorządnym normalnym kraju, normalnym krajem w środku Europy i wszystko 

wydawało i wszystkim wydawało się, że raz da na demokracja jest na zawsze, ale 

jednak Prawo i Sprawiedliwość udowodniło, że tak się nie dzieje, że bardzo łatwo jest 

zejść ze ścieżki chronienia Konstytucji, że łatwo jest odwrócić się tyłem do Europy, że 

łatwo podzielić ludzi na tych lepszych i gorszych. Dlatego tak ważne będą wybory 15  

października. Nasz głos może zmienić naszą rzeczywistość i musimy wszyscy w to 

uwierzyć. Mój głos, głos Emilii Lodzińskiej, głos pani Prezydent, głos Kazimierza jest 

bardzo ważny. Tu nie chodzi tylko o statystyki, o frekwencje. Jak wiemy, my jesteśmy 

krajem, w którym wybory tak nie do końca nam się udają w sensie frekwencyjnym  

z roku na rok jest coraz lepiej, dzięki między innymi takim akcjom pro frekwencyjnym 

jak „nie śpij, bo cię przegłosują”. Szanowni Państwo, nie śpimy. Bo mogą nas 

przegłosować. Walczmy o swoją lepszą przyszłość, o przyszłość naszych dzieci 15 

października zdecydujemy o tym, w którym kierunku pójdziemy. Czy w stronę wschodu 

niedemokratycznego czy w stronę zachodu, gdzie demokracja kwitnie od lat.   

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przechodzimy do projektów uchwał. 

 

PUNKT 4 

 

UCHWAŁY 

 

1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 
rok (druk 1789) + autopoprawka;  

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 
K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
K. Kultury i Promocji – pozytywna 
K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w budżecie to zarówno zmiany po stronie dochodów po stronie wydatków, jak 

i planowanego planowanych przychodów z kredytów i wyników budżetowych. I tak  

w zakresie dochodów rosną dochody miasta o kwotę 155852000 zł i na tę kwotę 

składają się takie najważniejsze pozycje, subwencja ogólna  na uzupełnienie 

dochodów gmin i powiatów zgodnie z zawiadomieniami Ministra w łącznej kwocie 

98180000 zł i w tej kwocie zawarta jest rekompensata ubytku pit wysokości 96000600 

pozostały zwiększenia to wyższe wpływy z tytułu podatku od czynności 

cywilnoprawnych od osób prawnych zwiększenie o 74790000 zł - są to jednorazowe, 

incydentalne, wyższe wpływy z tego tytułu, zwrot rekompensaty od Spółki  Gdańskie 

Autobusy i Tramwaje , rekompensaty wypłaconej w zeszłym roku odsetki od środków 

na rachunku bankowym to zwiększenie o 7000200 zwrot podatku VAT, rozliczanie 

wydatków i dochodów z tego tytułu to wzrost o 3091000 zł. Zmniejszamy planowaną 

dywidendę z od Gdańskiego Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej o 10672000 zł  

i w bieżącym roku poziom dywidendy osiąga wartość zerową, po prostu jej nie będzie. 

Pozostałe dochody to dochody realizowane przez Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 

zwiększenie o 6000600 i na to zwiększenie składają się w wyższe wpłaty, wyższe 

opłaty za parkowanie ze strefy płatnego parkowania, 3 miliony złotych, sprzedaż 

miejsc na cmentarzach komunalnych, 500000 zł, dzierżawy wiatr przystankowych 

2164000 zł, kary za nielegalne umieszczenie reklam 485000 zł, odszkodowania kary 

umownej koszty egzekucyjne 285000 zł. Również planujemy wyższe wpływy z tytułu 

dotacji na projekty współfinansowane ze środków Unii Europejskiej 3456000 zł. Są to 

wpływy związane z realizacją projektów miękkich. W zakresie dochodów majątkowych 

tu mamy zmniejszenie przesunięcie części dotacji unijnych inwestycyjnych na rok 

przyszły. Zmniejszenie o 47 milionów złotych -  bilansuje wyższe wpływy w bieżącym 

roku z funduszu dopłat i te środki finansują modernizację budynków komunalnych  

w ramach projektu rewitalizacja Biskupiej Górki i Starego Chełmu w Gdańsku. I to jest 

23075000 zł i na modernizację budynków komunalnych 5 milionów złotych. W zakresie 

wydatki planujemy zmniejszenie planu wydatków o 70447000 zł i na tę wartość 

składają się zmniejszenie planowanych wydatków  z tytułu dotacji na prace 

konserwatorsko budowlane w kościele Mariackim w Gdańsku 714000 zł przesuwamy 

na rok 2028. W Wydziale Gospodarki Komunalnej zwiększamy planowane wydatki  

o kwotę 2100000 zł na wypłatę rekompensaty za 2022 rok dla zakładu Utylizacyjnego 

w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni z wyższych dochodów, jakie wypracowuje te 

jednostka przeznaczamy 4550000 zł między innymi na bieżące utrzymanie zieleni oraz 

wykoszenie łąk miejskich wysokości milion złotych, utrzymanie czystości w mieście 

2000050 czy zwiększenie zatrudnienia w dziale Zieleni o 8 etatów wartość 660000 zł 

w bieżącym roku.  Ważne zmiany to zwiększenie planowanych wydatków w Wydziale 

Gospodarki Komunalnej 961000 zł przeznaczamy na zwiększenie dokapitalizowania 

Towarzystwa Budownictwa Społecznego Motława z przeznaczeniem tych środków na 

realizację inwestycji mieszkaniowej przy ulicy Piotrkowskiej 64.  Również  

z przesunięcia wydatków między wydziałami zwiększamy o milion złotych wartość 

dokapitalizowania spółki Gdańska i infrastruktura społeczna w celu realizacji 

przedsięwzięcia inwestycyjnego polegającego na budowie budynku usługowego przy 

ulicy Skrajnej przeznaczonego dla Gdańskiego Ośrodka Pomocy Psychologicznej dla 

dzieci i młodzieży. W Wydziale Rozwoju Społecznego i Wydziale Edukacji łącznie  

z planujemy zwiększenie wydatków o 95836000 zł na którą to kwotę w największym 
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zakresie wpływa zwiększenie planowanych wydatków. Na pokrycie wyższej wartości 

dotacji oświatowych dla placówek oświatowych prowadzonych przez podmioty inne niż 

jednostki samorządu terytorialnego. Oraz podwyższenie funduszu wynagrodzeń dla 

pracowników pedagogicznych w jednostkach oświatowych. Ta kwota to łącznie 

92600000 zł. I duża zmiana zmniejszenie planowanych wydatków na inwestycje, 

zmniejszenie w bieżącym roku poprzez przeniesienie części płatności na rok 2024  

i kolejne lata. Łącznie w latach 2024- 2027 zwiększają się planowane wydatki o 168 

milionów złotych na inwestycje, z czego 141 milionów pochodzi z przesunięcia 

płatności na przyszły rok. W ramach tej kwoty 10500000 zł to jest również przesunięcie 

wydatków na  rok następny i to jest kwota, która jest tożsama z wartością planowanej 

pożyczki do zaciągnięcia w przyszłym roku. Ta będzie przedmiotem  następnej 

uchwały. Jeśli chodzi o podstawowy druk, to najważniejsze rzeczy jeszcze jedna rzecz, 

zwiększenie dochodów i zmniejszenie planowanych wydatków. To pozytywny skutek 

na wynik budżetu miasta planujemy zmniejszenie planowanych do zaciągnięcia  

w bieżącym kredytów o kwotę 226 milionów złotych. Dzięki temu wynik operacyjny, 

czyli deficyt operacyjny z kwoty 172 milionów złotych, spada do 44 milionów złotych. 

Wynik budżetowy z deficytu na poziomie 943 miliony złotych spada do kwoty 717 

milionów złotych. Złożyliśmy również poprawkę do budżetu. I w ramach tej  

autopoprawki proponujemy zwiększenie dochodów z tytułu nałożonych kar na firmy 

zajmujące się odbiorem odpadów kwotę 47000 zł i wpływy z tytułu kar pieniężnych 

nałożonych na podmioty gospodarcze z tytułu przekazania po terminie sprawozdania 

podmiotu odbierającego odpady komunalne. To jest kwota 52820 zł i te środki oraz 

wygospodarowane w ramach wydatków Wydziału Gospodarki Komunalnej 

przeznaczamy na nowe przedsięwzięcie, które będzie realizowany w roku bieżącym  

i w dwóch kolejnych latach przedsięwzięcie finansowane ze środków Unii Europejskiej 

pod nazwą „Lokalna współpraca na rzecz recyklingu bioodpadów w szkłach i poza 

nimi”. Projekt nazywa się food looks i planowane wydatki w  bieżącym roku to 125405 

zł. Przenosimy również w budżecie Biura Kultury środki do Muzeum Gdańska w kwocie 

270000 zł oraz w ramach budżetu Wydziału Zarządzania Wydziału Bezpieczeństwa  

i zarządzania kryzysowego kwota 115450 zł przeznaczana jest na wykonanie 

monitoringu wizyjnego drogi wewnętrznej policji, która w trakcie przebudowy układu 

drogowego na Biskupiej Górce zapewni przejazd od strony dzielnicy Chełm.  

 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Ja Jeszcze raz pragnę podziękować za przygotowanie w ogóle tego budżetu na rok 

2023, bo to nie było łatwe wyzwanie. Na tej sali chwilę temu padło, że budżet, że miasto 

skupia się na budżecie, a nie skupia się na ludziach. Ja tego chciałem powiedzieć, że 

budżet tu ludzie, bo ludzie raz go przygotowali. A dwa-  na ludzi ten budżet 

przeznaczamy, a przeznaczamy  te środki na mieszkańców naszego miasta, więc 

jeżeli w tym budżecie mamy środków mniej, a to jest bezsprzeczne, myślę, że nikt tutaj 

nie podważy tego, że tych środków do budżetu wpłynęło mniej z podatku pit. A wydatki 

chociażby w związku z inflacją wiemy, że znacząco wzrosły i mówimy tutaj, że miasto 

Gdańsk nie wiadomo, na co wydaje pieniądze. Ja bym chciał w końcu, żeby radni 

Prawa i Sprawiedliwości chociaż raz w tej kadencji, bo to teraz będziemy robić ostatni 

budżet przygotowali swoje rozwiązania do budżetu i wskazali, z których miejsc 

chcieliby przenieść środki, na jakie realizację. Trochę pracy dla miasta ostatni budżet. 
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Mam nadzieję, że w tym roku ta poprawka się pojawi i zobaczycie państwo, ile tych 

środków, będziecie mówić tam Gdańsk.pl, biuro prezydenta i tak dalej. Może  

z 2- 3 miliony złotych, a potrzeb jest dużo więcej, chociażby dopłata do podwyżek. Jak 

dobrze pamiętam, około 100 milionów złotych dla nauczycieli kosztowała budżet 

miasta. Znajdźcie te pieniądze, kiedy rząd centralny Prawa i Sprawiedliwości te 

pieniądze nam zabiera. Gdzie może ci je znaleźć? Bardzo proszę.  Przede wszystkim 

przestać rozdawać wille znajomym. Być może warto jest spieniężyć i te środki 

przeznaczyć na działalność Miasta Gdańska, aby służyły te środki mieszkańcom. Ja 

bym prosił Panią Skarbnik o przybliżenie, bo mówiliśmy o tym na Komisji, zmieniły się 

proporcje przy tak zwanym Pit zwykłym i Pit zryczałtowanym, który w całości 

zryczałtowany trafia do budżetu, do budżetu państwa w ogóle nie trafia do budżetu 

państwa i proszę powiedzieć, na czym stanęły obietnice rządu Prawa  

i Sprawiedliwości, które były składane, że rząd Prawa i Sprawiedliwości tym podatkiem 

zryczałtowanym się podzieli, były takie zapewnienia. I co z nimi się stało? Bo Pan 

Koralewski mówił, że jak rząd Pis-u coś obiecuje, to realizuje, więc ja mówię, 

sprawdzam. 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Pani minister finansów stwierdziła, że na tę chwilę nie ma takiego planu, żeby podzielić 

się z Samorządami PIT-em zryczałtowanym. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja tylko chciałam przekazać swoją ogromną radość, że w tym budżecie po raz 

pierwszy zaczynamy rozmawiać już  tak na poważnie o Centrum Psychologicznym dla 

dzieci i młodzieży. On staje się bardzo realny, ale proszę zauważyć, może nie skupiają 

się państwo tak bardzo na sprawach społecznych. Myślę o prawej stronie sali, że też 

w tym momencie zaczynamy rozmawiać o nowej siedzibie dla  Amazonu-  jest taką 

jednostką, która obsługuje nasze osoby niepełnosprawne. Do tej pory był ogromny  

problem lokalowy, psująca się winda, gabinety terapeutyczne na piętrze. Dzisiaj 

głosując za tym za tą poprawką do budżetu głosujemy również za tymi sprawami i przy 

okazji widząc, że jest pani wiceprezydent Chabior, chciałabym zapytać o dalsze losy 

ośrodka na Srebrnikach czy pan Konserwator złożył już swój podpis. Czy mamy 

szansę na realizację tamtej inwestycji również? 

 

MONIKA CHABIOR- Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Rozumiem, że to pytanie do mnie tak, tak, rzeczywiście tutaj do 2 rzeczy się odniosę 

faktycznie przy ulicy Skrajnej 5 powstanie nowa siedziba Miejskiego Zespołu 

Orzekania o Niepełnosprawności i wszyscy na to długo czekaliśmy. Mamy pozwolenie 

na budowę. Te środki pozwolą nam  przy dobrych wiatrach i wyborze wykonawcy 

pozwolą nam rozpocząć budowę jeszcze w tym roku. To rzeczywiście istotne. Dotyczy 

to także Gdańskiego Ośrodka Pomocy Psychologicznej dla dzieci i młodzieży w tym 

samym budynku, w pełni dostępne nowoczesne miejsce. Cel wskazany przez 
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mieszkanki mieszkańców podczas konsultacji społecznych i ankiet jako kluczowa 

inwestycja w zdrowie psychiczne. Jeśli chodzi o Centrum Srebrniki, tutaj sprawa się 

toczy pod kątem zarówno konserwatora, bo faktycznie i to też dotyczyło starej siedziby 

MZON-u. Tam po 7 miesiącach od zapytania, czy możemy wyremontować i udostępnić 

od frontu miejsce dla osób z niepełnosprawnościami? Otrzymaliśmy odpowiedź, że 

budynek mieszkalny, którym to nie jest;  jest objęty ochroną, mimo że jest to budynek 

chyba z lat 70-tychsiedemdziesiątych i nie może mieć tego wejścia. Tutaj nadal 

jesteśmy w dialogu z konserwatorem. Jeśli chodzi o Srebrniki 5 no i także jeśli chodzi 

o budżet także niemniej jednak dzieci i młodzieży, także wszystkie osoby potrzebujące 

będą miały bardzo dobrą siedzibę w centrum miasta na Skrajnej 5 i tutaj państwa 

wsparcie dzisiaj jest kluczowe. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dziękuję bardzo ja jeszcze tylko dodam, że jest taki moment, w którym my możemy 

powiedzieć państwu z Prawa i Sprawiedliwości. Sprawdzam, ponieważ, tak często 

mówicie o tym, że zależy wam na zdrowiu psychicznym  naszych dzieci, że zależy 

wam na osobach niepełnosprawnych. Jeżeli zagłosujecie za tą poprawką, to 

rozumiem, że część tych słów zostanie zrealizowane. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Pani Skarbnik mamy w budżecie zapisane wydatki na polsko niemiecką, współpracę 

młodzieży. Wiem, że pani Skarbnik tylko liczy pieniądze w tym budżecie, a nie zajmuje 

się stricte realizacją tego projektu, ale pojawia mi się w tym momencie takie pytanie 

akurat teraz we wrześniu, bo to dotyczy tej współpracy młodzieżowej, co w Gdańsku 

mówimy młodym Niemcom, co im pokazujemy z ich historii, którą donoszą media? 

Niewiele wiedzą z czasów II wojny światowej czy sprzed II wojny światowej. Czy 

mówimy im per naziści czy per Niemcy to zrobili? Pojawiają się takie pytania, ale po 

naszej stronie w budżecie widzimy wydatki na taką współpracę. Zabrałem głos na ten 

temat, dlatego, żeby mieszkańcy Gdańska też zdawali sobie z tego sprawę, że takie 

wydatki ponosimy. Natomiast jeszcze jedna uwaga pani Skarbnik i Radni  Koalicji 

Obywatelskiej czy Wszystko dla Gdańska- Komisja wspólna samorządu, rządu  

i samorządu - rzeczywiście dyskutuje na temat wpływów z podatku ryczałtowego, ale 

chciałbym tu mieszkańcom wyjaśnić, że jest to podatek od działalności gospodarczej, 

którzy płacą podmioty nieprzekraczające w obrotach limitu 2 milionów euro, więc no 

części podmiotów się to po prostu opłaca i ta dyskusja jednostki to nie jest żadna 

tajemnica. Są protokoły z tych spotkań ma wrócić na forum tego zespołu tej Komisji po 

1 stycznia 2024 roku. Trzeba określić, jakie są przepływy między PIT-em a ryczałtem, 

bo w tej dyskusji chodziło o to, żeby nie było tak, że bogaci nadal się bogacą, a biedni 

biednieją tylko żeby równo rozkładać obciążenia i zyski.  

MONIKA CHABIOR- Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Odnosząc się do pytania dotyczącego współpracy polsko- niemieckiej. Pan  

przewodniczący doskonale zna szczodrość niemieckich demokratów, bo sam u nich 
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się schronił w okresie stanu wojennego. Myślę, że to wszyscy jesteśmy za to 

wdzięczni, że wtedy wykazali się tak ogromnym sercem. My w Gdańsku rzeczywiście 

prowadzimy szeroko zakrojoną współpracę międzynarodową, zachęcając naszych 

uczniów i uczennice do uczestnictwa w różnych programach współpracy 

międzynarodowej. Z perspektywy Polski ważna jest zarówno współpraca. Wczoraj 

przedwczoraj mieliśmy konferencję w Szkole Podstawowej numer 57, tak szanowanej 

przez pana Ministra Czarnka -na temat współpracy z Gruzją na temat współpracy 

noszącej imię Andersa. Natomiast współpracy z Ukrainą również współpracujemy  

w ramach Erasmusa ze wszystkimi krajami, także z Niemcami. Uważam, że jest to 

nieprawdopodobnie ważna współpraca, dlatego, że brak zrozumienia między naszymi 

narodami doprowadził do ogromnej tragedii w przeszłości. Nasz głos wypowiadany 

wobec obywateli  Niemiec, wśród których są też trzeba pamiętać osoby z różnych 

krajów, również Polacy, którzy się osiedlili w Niemczech zostali w czasie stanu 

wojennego nasz głos mówiący o tym, jaka jest perspektywa Polek i Polaków  

i cierpienie, jakie spotkało nas w czasie II wojny światowej, jest bardzo ważne. 

Chcemy, żeby młodzi ludzie mogli uczestniczyć w tej rozmowie, budzić empatię  

i zrozumienie dla kwestii praw człowieka i wspólne zrozumienie dla demokracji, a także 

wspólne zrozumienie dla wartości. Unii Europejskiej. Tutaj te środki to kwota 20000 zł. 

Łącznie częściowo pozyskane z fundacji współpracy polsko- niemieckiej, która właśnie 

której misją jest pobudzanie tego dialogu. Myślę, że wszyscy rozumiemy, jak bardzo 

dialog, empatia i wiara w prawa człowieka i demokracji są dla nas wszystkich istotne, 

a my jako potomkowie osób, które były tak bardzo doświadczone, tak bardzo źle, 

potraktowane okrutnie w czasie II wojny światowej, tym bardziej powinniśmy wiedzieć, 

że ten głos powinien wybrzmieć.  

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Z góry przepraszam, że nie bezpośrednio związane z tematem, ale w tym momencie 

trzeba zareagować, bo pani Prezydent użyła sformułowania, że brak zrozumienia 

przeszłości doprowadził do wojen i żaden brak zrozumienia tylko polityka Trzeciej 

Rzeszy Niemieckiej, polegająca konkretnie na tym, że dążono do eksterminacji narodu 

polskiego i innych narodów słowiańskich w tej części Europy. To niemieckie żądania 

terytorialne wobec Polski doprowadziły do wojny, podobnie jak imperialistyczne 

dążenia Sowietów doprowadziły do…, ale przepraszam bardzo, ale stwierdzenie, że 

w Gdańsku, że jakiś brak zrozumienia doprowadził do takich historii polsko- 

niemieckiej. To jest po prostu kłamstwo zwyczajne. To Niemcy - Polskę zaatakowały 

żaden brak zrozumienia. To jest logika pana prezydenta Grzelaka, że złe słowo 

wszystko rozpoczęło.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos w punkcie dotyczącym uchwały na temat 

zmian w budżecie Miasta Gdańska? Nie ma więcej głosów w dyskusji przechodzimy 

do głosowania.  
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Głosowanie  (druk 1789 + autopoprawka) 

Za                       21 
Przeciw               9 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1726/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu 

2)zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska (druk 1790) + autopoprawka;  

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 
K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
K. Kultury i Promocji – pozytywna 
K. Sportu i Turystyki – pozytywna 
K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ -  Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej to przede wszystkim i głównie 

konsekwencje zmian wprowadzonych w omawianym wcześniej budżecie. I tak 

przenosimy część planowanych w bieżącym roku kredytu w kwocie 226 milionów 

złotych na lata 2024 -2025 odpowiednio 150 milionów na przyszły rok,76 milionów na 

kolejny rok. Te środki przeznaczane są na zwiększenie limitów na inwestycje i pokrycie 

wydatków związanych z przesunięciem części płatności na przyszły rok i też 

zwiększeniem limitów na nowe przedsięwzięcia inwestycyjne. Jak już mówiłam 

wcześniej korekta dochodów, wydatków oraz przesunięcia części długu na latach 

kolejnych powoduje, że deficyt operacyjny wynosi 44 miliony złotych. A planowana 

wartość długu spada o 226 milionów złotych w bieżącym roku i  osiąga planowany na 

bieżący rok poziom dopiero w 2025 roku. A jeśli chodzi o szczegóły, to planowane są 

zmiany w zakresie dochodów i w zakresie dochodów bieżących związanych  

z realizacją zadań bieżących łącznie w latach 2023 -2026 dochody wzrastają  

o 4800000 zł. W bieżącym roku jest to kwota 3,5 miliona złotych, w przyszłym roku 
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88000 w 2025 1000084 i 2026 240000 zł. Również zmiany w dochodach majątkowych 

związanych z realizacją projektów unijnych skutkują zmniejszeniem bieżącym roku 

dochodów o 51987000 zł i zwiększeniem w przyszłym roku 73374000 zł, co oznacza, 

że planowane dochody na inwestycje w 2 najbliższych latach rosną o 21000400 i ta 

kwota również zwiększa limit na inwestycje. Jeśli chodzi o zmiany w projektach to tak 

naprawdę są to zmiany związane z przesunięciami w budżecie są 2 przedsięwzięcia, 

gdzie w sposób istotny zmieniają się wydatki i tak zwiększa się budżet projektu 

związanego z kompleksową modernizacją energetyczną budynków mieszkalnych  

i użytkowych zlokalizowanych na terenie gminy Miasta Gdańska. Jest to projekt 

finansowany z funduszy Unii Europejskiej. Część zakresu rzeczowego będzie 

realizowana w latach 2024- 2025. I koszt tego przedsięwzięcia rośnie o 50 milionów 

złotych i druga pozycja jest to zwiększenie o 15 milionów złotych na usunięcie kolizji 

wynikających wynikłych w trakcie realizacji projektu modernizacji nabrzeża, Nabrzeży 

Długiego Pobrzeża i to są wydatki, które rosną w przyszłym roku. I do przedłożonego 

projektu uchwały również pojawiła się autopoprawka i w tej autopoprawce korzystając 

ze zwiększonych limitów na inwestycje proponujemy wprowadzenie 2 nowych 

przedsięwzięć inwestycyjnych i rozszerzenie zakresu rzeczowego i finansowego 

projektu już wpisanego do Wieloletniej Prognozy Finansowej. I tak rozszerzamy zakres 

rzeczowy i finansowy przedsięwzięcia pod nazwą przywrócenie wartości dawnemu 

zespołowi Sierocińca z adaptacją do nowych funkcji kultury i turystyki, dom 

Chodowieckiego i Grassa, w związku z planowanym ubieganiem się o dofinansowanie 

ze środków unijnych zwiększamy planowany wkład własny do projektu 27 milionów zł. 

Jest to wkład, który posłuży finansowaniu części  miejskiej i aplikowania  

o dofinansowanie ze środków unijnych. 2 nowe przedsięwzięcia to omawiany 

wcześniej projekt lokalna współpraca na rzecz recyklingu bioodpadów w szkołach  

i poza nimi projekt food looks o wartości 602000 zł oraz przedsięwzięcie inwestycyjne 

budowa obiektu szkolnego przy ulicy Morenowe, Wzgórze wydatki w łącznej kwocie 

45 milionów złotych rozkładają się w przyszłym roku 25 milionów złotych i w 2025 roku  

20 milionów złotych.  

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja powiem bardzo krótko, bardzo cieszę się, że dokonujemy tych zmian. Pani 

Skarbnik, pani Prezydent, bardzo dziękuję. To świadczy o tym, że państwo monitorują 

na bieżąco sytuację w Gdańsku i radzą sobie z tą trudną - z tymi wszystkimi 

trudnościami budżetowymi, które napotykamy. Ja jeszcze chciałem króciutko 

nawiązać do poprzedniej wypowiedzi moich szacownych kolegów z PiS-u, ale przede 

wszystkim bardzo dziękuję panu przewodniczącemu Koralewskiemu muszę 

zagłosował za poprzednią uchwałą. To chyba też dobrze o  panu przewodniczącym 

świadczy. Jeżeli mówimy o budżecie, o wpływach budżetowych, to oczywiście 

powinniśmy wskazać, dlaczego te wpływy są niższe i możemy dyskutować tutaj o  tej 

prawdzie historycznej, ale to nie ma kompletnie wpływu na budżet. Jeżeli mówimy  

o budżecie, to nie powinniśmy mówić o Nazistach czy o Sowietach, bo przez to, że 

mamy mniej pieniędzy w budżecie. Przepraszam za to, że mamy mniej pieniędzy  

w budżecie winę ponosi kto inny; winę ponosi Nie  kto inny, jak władza państwa partii  

drodzy przyjaciele z Pis-u 770 miliardów w ramach KPO  kilkaset milionów złotych 

mniej w budżecie i nie ma wpływów budżetowych z Energii i z Lotosu co było obiecane, 
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więc myślę, że tu te argumenty powinniśmy przytaczać przy okazji dyskusji o budżecie. 

Jeszcze raz bardzo serdecznie dziękuję Pani skarbnik i mam nadzieję, że zagłosujemy 

za tymi zmianami. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

Pani Przewodnicząca, Szanowni Mieszkańcy, Szanowni Państwo, błąd techniczny, ale 

tak to w życiu bywa. Chłopaki nie płaczą, idziemy do przodu i nie martwimy się, nie 

płaczemy.  

Głosowanie  (druk 1790 + autopoprawka) 

Za                       19 
Przeciw               9 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1727/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 

 

 

3)zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  
w Pomorskim Funduszu Rozwoju Sp. z o.o. na finansowanie planowanego deficytu 
budżetu Miasta Gdańska (druk 1792);  

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Przedmiotem projektu uchwały jest zmiana harmonogramu uruchamiania pożyczki - 

pożyczka co do zasady jest na finansowanie planowanego deficytu budżetu miasta, 

ale jest to pożyczka dedykowana na sfinansowanie kosztów realizacji inwestycji 

polegającej na rewaloryzacji zespołu budynków przy ulicy 3 maja 21 C/D/I/E wraz ze 

zmianą sposobu użytkowania oraz zagospodarowania terenu. Pożyczka jest 

przesuwana w ślad za korektą harmonogramu realizacji tej inwestycji. Co oznacza, że 

planowany 10,5 miliona złotych w bieżącym roku przesuwamy na rok 2024.  
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Głosowanie  (druk 1792) 

Za                        20 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   9 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1728/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  

w Pomorskim Funduszu Rozwoju Sp. z o.o. na finansowanie planowanego deficytu 

budżetu Miasta Gdańska 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 

4)w sprawie wyboru firmy audytorskiej uprawnionej do badania sprawozdania 
finansowego Gminy Miasta Gdańska za lata 2023-2024 (druk 1793);  

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Przedmiotem przedkładanego projektu uchwały jest dokonanie wyboru firmy 

audytorskiej do przeprowadzenia badania sprawozdania finansowego gminę Miasta 

Gdańska za lata 2023 i rok 2024. Firma to KPW audytor Spółka z o.o. ulica 

Tymienieckiego 25 c/410 z Łodzi. Jest to podmiot uprawniony do badania sprawozdań 

finansowych wpisanym na listę prowadzoną przez Polską Agencję Nadzoru 

Audytowego numerem 3640 firma audytorska, o którą prosimy, o zatwierdzenie to 

firma, która została wybrana w wyniku przeprowadzonego przetargu. W postępowaniu 

swoje oferty złożyły 2 firmy wskazane wcześniej KPW audytor spółka z o. o z Łodzi 

oraz Stowarzyszenie Ekspertów Księgowych i Podatkowych Spółka z o. o z Gdańska, 

firma, która dotychczas audytowa nasze sprawozdania finansowe, no i korzystniejszą 

ofertę złożyła firma Audytorska KPW audytor z Łodzi. Oferta opiewa na wartość  

330870 zł jest to wartość przeprowadzenia 2 audytów. Firma z Gdańska 

Stowarzyszenie Ekspertów i Księgowych i Podatkowych złożyła oferty no wysokości 

383760 zł. Proszę o pozytywną opinię. Chciałabym jeszcze dodać, że firma, którą 

proponujemy wybrać audytuje również sprawozdania finansowe Wrocławia.  
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Głosowanie  (druk 1793) 

Za                        21 
Przeciw                0 
Wstrzymało się  10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1729/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyboru firmy audytorskiej uprawnionej do badania sprawozdania 

finansowego Gminy Miasta Gdańska za lata 2023-2024 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu 

5)zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2023 (druk 1783);  

  
Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
K. Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna 

 

 

DAMIAN AWIERUSZKO – p.o. Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju 
Społecznego 
 

Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia szczegółowego gminnego 

programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 

narkomanii dla gminy Miasta Gdańska na rok 2023. Istotą tego projektu jest tradycyjnie 

jak co, jak co jesień w związku z dynamiką korzystania z zezwoleń na sprzedaż 

napojów alkoholowych planowane jest zwiększenie dochodu do szczegółowego 

gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych. Tym razem 

to zwiększenie jest szacowane o kwotę miliona co będzie nam dawało w całym 

programie zwiększenie z 17,5 do 18,5 miliona.  Mamy tutaj jakby 2 grupy. 2 grupy 

wydatków, na które idą -to zwiększenia część to jest część, to są zwiększenia obecnie 

już realizowanych działań i tutaj mamy 50200 na zwiększenie kwoty dotacji na 

realizację programu gra w dobre zachowanie to jest program profilaktyczny dla 

wczesnoszkolnych bardzo dobry program rekomendowany tutaj to zwiększenie 

pozwoli nam resztą zwiększenie będzie rozłożony na ten rok i na przyszły na 

powiększenie tego dobrze sprawdzającego się programu w jeszcze większej ilości 
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klasy naszej szkoły w podstawowych. 30000  dla Gdańskiego Ośrodka Pomocy 

Psychologicznej dla Dzieci i Młodzieży na wzrost opłat mediów. Jak wiemy, wszystkie 

ceny idą mediów w górę, więc i naszym realizatorom trzeba zwiększyć  żeby się 

bilansowało. Również dla Gdańskiego Ośrodka Pomocy Psychologicznej dla Dzieci  

i Młodzieży 72000 na zwiększenie dostępności pomocy dla dzieci z FAS, czyli  

z spektrum płodowych zaburzeń alkoholowych. 10000 na  zapewnienie pomocy 

specjalistycznej, terapeutycznej oraz szkoleń w obszarze problemów uzależnień  

w domach pomocy społecznej to niestety problem uzależnień nie wygasa z wiekiem  

i nawet na naszych podopiecznych w domach pomocy społecznej również równie 

trzeba w tym zakresie wspierać i 37000 na zwiększenie dotacji na prowadzenie  

mieszkania wspomaganego dla osób bezdomnych i uzależnionych to również wynika 

głównie z wzrostu kosztów oraz najważniejsza ta zmiana na kwotę pół miliona,  o której 

mówiła jeszcze pani przewodnicząca Dunajewska, czyli  dokapitalizowanie spółki 

Gdańskie Inwestycje Społeczne celem realizacji polegającej na budowie budynku przy 

ulicy Skrajnej 5 to jest też róg Ogińskiego przeznaczony na przyszłą nową siedzibę 

Gdańskiego Ośrodka Pomocy Psychologicznej dla dzieci i młodzieży, w tym, że  

w samym budynku połowę budynku będzie zajmował Miejski Zespół do Spraw 

Orzekania o Niepełnosprawności. Jak państwo zapewne, większość z Państwa wie 

jest czas najwyższy, żeby znaleźć nową  siedzibę Miejskiego Zespołu do Spraw 

Orzekania o Niepełnosprawności, zapewnić wszystkie możliwe warunki dostępności  

i  godziwej obsługi także klientów, a także dla może mniej znana jednostka Gdański 

Ośrodek Pomocy Psychologicznej dla Dzieci i Młodzieży także bardzo ważna, która 

obecnie ma swoją siedzibę na ulicy Racławickiej w  warunkach dosyć trudnych  

w bardzo starym budynku w małym wymiarze metrów. Dzięki temu ten wymiar blisko 

się podwoi. Będzie można pracować w lepszym standardzie, realizować  więcej usług, 

w tym bez konieczności outsourcing- owania pomieszczeń na zewnątrz, co też jest  

jakimś dodatkowym kosztem. Tutaj tylko 500000 idzie z programu profilaktyki przeciw 

alkoholowej. Całość inwestycji będzie kosztować 10 milionów plus milion na 

wyposażenie powinna się zamknąć do -planowana jest zamknięcie do końca września 

przyszłego roku. Oczywiście i te kwoty i ten termin to mamy nadzieję, że tak będzie na 

temat wszyscy z nami dynamikę, inwestycje oraz dynamikę  wzrostu cen w tym 

zakresie, więc pozostaje mieć nadzieję, że to się uda na tym, ale tak czy siak jest to  

krok w bardzo dobrym kierunku.  

Głosowanie  (druk 1783) 

Za                         30 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1730/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 
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zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2023 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu 

6)zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą 
środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2023 
roku (druk 1797);  

 
Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

ROLAND BUDNIK - Dyrektor 

W uchwale chodzi o korektę planu wydatków z zakresu rehabilitacji zawodowej osób 

Niepełnosprawnych. To jest nieduża korekta, bo obejmuje 24000 zł. Tym niemniej 

wymagana jest pozytywna opinia Rady Miasta w uchwale zmniejszamy wysokość  

kwoty przeznaczonej na staże i w konsekwencji na ubezpieczenie na  składkę na 

ubezpieczenie zdrowotne, a zwiększamy wydatki na szkolenia i wydatki na dotacje na 

podjęcie działalności gospodarczej przez osoby niepełnosprawne. Te zmiany wynikają 

z bieżącej analizy potrzeb osób niepełnosprawnych i ze zgłoszonego przez nich 

zapotrzebowania. Uprzejmie proszę o przyjęcie tej uchwały.  

Głosowanie  (druk 1797) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1731/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą 

środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2023 roku 
 

z dnia 28 września 2023 r.  
 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 
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7)w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Kokoszki Przemysłowe - rejon ulicy Budowlanych i ulicy Banińskiej II w mieście 
Gdańsku (druk 1788);  

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Podczas Komisji Zagospodarowania Przestrzennego wskazywane były wątki 

związane z problemem parkowania w obszarze, gdzie klub sportowy Jaguar ma swoje 

boiska. Mam nadzieję, że uda się to rozwiązać. Z  zapowiedzi Klubu słyszymy, że 

będzie tych miejsc 2 razy więcej, czyli zamiast 100 będzie ich 200. Natomiast 

oczywiście do w cudzysłowie wyregulowania jest kwestia tego, w jaki sposób dzieci 

czy młodzież jest przywożona i odbierana, bo w tych momentach najwięcej  tych aut 

się kumuluje. Natomiast rozwój tego klubu czy rozwój sportowy jest jakby kwestią 

nadrzędną. Klub otrzymało chyba w 2023 roku ponad milion złotych z Ministerstwa 

Sportu na remont boiska także miasto Gdańsk Akademię Sportową dofinansowuje, 

więc musimy dbać o to, aby te kluby w Gdańsku się rozwijały, aby miały gdzie 

trenować, bo widzimy na przykładzie klubów Olimpia, Osowa czy Wiktoria Gdańsk, że 

tych boisk brakuje, że młodzież, że dzieci chcą ćwiczyć, ale często nie mają gdzie  

i muszą korzystać z takich boisk jak te Jaguara. Mam nadzieję, że one będą się 

rozwija, że będą powstawały nowe boiska w coraz lepszym standardzie.  

Głosowanie  (druk 1788) 

Za                         29 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1732/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Kokoszki Przemysłowe - rejon ulicy Budowlanych i ulicy Banińskiej II w mieście 
Gdańsku 

 
z dnia 28 września 2023 r.  

 
Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 
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8)w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Oliwa Górna w rejonie ulic Kościerskiej i Bytowskiej w mieście Gdańsku  

(druk 1795);  
 

Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

EMILIA LODZIŃSKA- Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo ważny i potrzebny plan z punktu widzenia całej polityki przeciwpowodziowej 

Gdańska. Wczoraj na Komisji był także Dyrektor Gdańskich Wód pan Szpakowski, 

który w sposób dokładny nam przedstawił, dlaczego  ten zbiornik w postaci suchej jest 

w tym miejscu potrzebny to już bardzo dobrze obrazuje to ten slajd, który widzimy  

w tej chwili na rzutniku - cała gospodarka wodami opadowymi w tej zlewni jest 

pokazana i też z punktu widzenia właśnie bezpieczeństwa zobrazowane jest to jak ten  

zbiornik jest istotny. Dlatego też bardzo proszę państwa, radnych o poparcie tej 

uchwały.  

Głosowanie  (druk 1795) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1733/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Oliwa 

Górna w rejonie ulic Kościerskiej i Bytowskiej w mieście Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 

9)w sprawie odstąpienia od sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Oliwa Dolna rejon ulic Subisława i Ziemowita w mieście Gdańsku 
(druk 1782);  

 
Edyta Damszel-Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 
 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
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EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

BARBARA IMIANOWSKA – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

W 2020 roku w styczniu zwracałam się właśnie z interpelacją w tej sprawie, iż potrzeba 

powstania domu opieki jest bardzo oczekiwana przez mieszkańców i sprzyja tej 

polityce rozwojowej miasta do  wewnątrz i korzystnie wpłynie na pomoc osobom 

wymagającym opieki z powodu choroby czy niepełnosprawności w codziennym życiu. 

Właśnie wtedy otrzymałam tę odpowiedź o tym, iż te plany  zostają wstrzymane ze 

względu na toczącą się sprawę postępowania w Kolegium Odwoławczym dotyczące 

stwierdzenia nieważności właśnie tej działki. I  bardzo się cieszę i też dziękujemy za 

to, że ten pomysł na  planie będzie zrealizowany i oczekujemy właśnie, że te plany 

zostaną przekute w czyn i korzystnie wpłynie to na właśnie na pomoc naszym osobom 

starszym wymagającym opieki. Jest to placówka bardzo potrzebna w tym rejonie 

Gdańska i dziękuję za to, że udało się to zrealizować. 

Głosowanie  (druk 1782) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1734/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie odstąpienia od sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Oliwa Dolna rejon ulic Subisława i Ziemowita w mieście Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

9A) w sprawie odstąpienia od sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Wrzeszcz Górny - rejon ul. Traugutta i ul. 
Sobieskiego w mieście Gdańsku (druk 1798);  

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
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Głosowanie  (druk 1798) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1735/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie odstąpienia od sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Wrzeszcz Górny - rejon ul. Traugutta i ul. Sobieskiego w mieście 

Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 

10)w sprawie aktualności Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta Gdańska oraz miejscowych planów  
zagospodarowania przestrzennego w Gdańsku (druk 1787);  

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przepraszam, pani dyrektor, ale mam wniosek formalny Cezary Śpiewak-Dowbór, 

bardzo proszę, panie Przewodniczący. 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo dziękuję szanowna Pani Przewodnicząca Wysoka Rado w imieniu Klubu 

Radnych Koalicji Obywatelskiej wnoszę o zarządzenie 30 minut przerwy od godziny 

11:20 do godziny 11:50.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Zarządzam przerwę do godziny 11:50. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Godzina 11.50 – po przerwie. 

Szanowni Państwo, proszę już o ciszę na sali zajmowanie miejsc, wznawiamy obrady 

sesji. Bardzo proszę panią dyrektor, żeby pani kontynuowała omawianie projektu 

uchwały numer druk 1787.  

 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Rozpoczęła kontynuowanie omawianie projektu uchwały druk numer 1787 wraz  

z uzasadnieniem.  

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Przyglądając się temu, co zawiera się w aktualizacji studium, przedstawię swoje 

obawy, jakie mam związane z tym, co w studium już nie będzie zawartym, między 

innymi kwestia dotycząca rodzinnych ogrodów działkowych. Oczywiście możemy  

w różny sposób rozpatrywać to, w jaki sposób wyglądają ROD-y, jeśli chodzi  

o estetykę. Jeśli chodzi o sposób utrzymania ich natomiast nie możemy odmówić tego, 

że  jest to większości; są to w większości tereny zielone. Są to miejsce, gdzie 

większości osoby starsze mogą spędzać wolny czas na świeżym powietrzu z pewną 

obawą przyjmuję to, że w treści uchwały jest zawarta kwestia zmiany 

zagospodarowania ROD-ów na cele inne niż publiczne. I tutaj chciałbym się zapytać 

panią dyrektor, co się pod tym kryje, bo obawiam się, że może to być furtka do tego 

aby część  terenów zielonych bądź częściowo zielonych, stopniowo w cudzysłowie 

betonować. I tego myślę, że byśmy nie chcieli, bo jest sporo terenów w Gdańsku 

niezagospodarowanych, które nie są pod opieką części gdańszczan, które te rodzinne 

ogrody działkowe mają. Natomiast co jeszcze budzi moją obawę? Jest to kwestia, 

która już od lat się przewija w podsumowaniu tej aktualizacji studium jest zawarta 

informacja o rosnącym udziale społeczeństwa gdańszczan i tutaj w cudzysłowie- 

pandemia pomogła w tym, aby chociażby kwestie dyskusji i nad planami miejscowymi 

przeniosły się do Internetu. To sprawia, że część mieszkańców ma bardziej swobodny 

dostęp do dyskusji. Część wprost przeciwnie. No, ale to to możemy rozpatrywać  

w dwójnasób. Natomiast to, co cały czas moim zdaniem jest problemem, to kwestia 

uwzględniania uwag, które składają mieszkańcy do planów miejscowych. Tutaj widzę 

duże pole do tego aby jednak zmienić nastawienie miasta, bo wielokrotnie  

w odniesieniu do nieuwzględnionych uwag do planów miejscowych jest odwołanie do 

tego, że studium mówi inaczej, albo że polityka miasta jest inna.  Mam nadzieję, że 

przez ten czas, przez który jeszcze studium będzie obowiązywało, zmieni się także 

podejście do uwag, które w większości moim zdaniem są jak najbardziej celne  

i słuszne. Natomiast kiedy widzimy, że niektóre plany miejscowe, które są szczególnie 

palące dla części mieszkańców różnych dzielnic z Gdańska mają po kilkadziesiąt; 

pamiętam taki plan miejscowy, który miał blisko setkę odrzuconych uwag. To 

zastanawiam się jak to jest z tym czynnikiem społecznym w toku tworzenia prawa 

miejscowego w Gdańsku?  
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EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  

Odniosła się do wypowiedzi Radnego Majewskiego. Nie wiem, chyba doszło do 

jakiegoś niezrozumienia informacji w zakresie tym, że polityka miasta w zakresie 

ogrodów się zmienia. Taki jest kierunek. Przypomnę, że w obowiązującym dokumencie 

planistycznym, oprócz rezerw terenowych ustalonych na ogrodach działkowych pod 

cele publiczne, czyli pod rozwój na przykład dużych zbiorników retencyjnych czy też 

rozwój komunikacji zbiorowej szynowej tramwaju są też rezerwy, między innymi 

drogowe. Pozostała część ogrodów, szczególnie w obszarze dolnego tarasu, jest 

przeznaczona na inne funkcje, na funkcje mieszkaniowe, na funkcje usługowe i w tym 

wypadku polityka miasta się zmieniła, czyli będziemy weryfikować te przeznaczenie, 

czyli będziemy zmieniać, jakby ze względu na to, no jakby to, co się zadziało, czy  

w pandemii, czy też związany z naszą polityką, która jest wyrażona w strategii  

w ramach zielonego miasta, to będziemy weryfikować, zmieniać, czyli raczej bym jakby 

no nie szła w takim kierunku, że część tych terenów zostanie zabetonowane w pod czy 

też wskazane pod funkcję związane z terenami inwestycyjnymi pod mieszkaniówkę. 

Bo jednoznacznie takie deklaracje padały tutaj ze stron Prezydentów, że ta polityka 

się zmienia. My będziemy przygotowywać analizy, będziemy się przyglądać każdemu 

ogrodowi z osobna, jak to, a jak to funkcjonuje. Natomiast no tak jak pan radny 

zauważył te ogródki działkowe nie zawsze są wykorzystywane zgodnie ze statutem. 

Tam pojawiają się obiekty, w których mieszkają na stałe użytkownicy czy też ogródki 

działkowe w sezonie letnim są podejmowane wynajmowane turystom, więc to jest 

jakby inne inna dyskusja w tym zakresie. Natomiast polityka się zmienia weryfikujemy 

obecne przeznaczenia terenów pod tym kątem. Co do uwag- przez 2 lata, które 

będziemy  procedować rozpoczęte plany miejscowe zgodność tych planów będzie 

badana ze studium i nie może być przyjęty dokument plan miejscowy niezgodny z tym 

dokumentem, to jest sprzeczne z sprzeczne z wymogami ustawy. Wojewoda po prostu 

odrzuci taką uchwałę, bo będzie niezgodna z tym przepisem. Natomiast co do udziału 

mieszkańców w pracach nad planami miejscowymi. Ja myślę, że  tak jak to pan Radny 

słusznie zauważył dyskusje publiczne online poprawiły dostępność, wiele osób 

spokojnie może, a może się podłączyć, wysłuchać i zadać pytania, niekoniecznie  

w siedzibie biura czy w innym w innym miejscu. Jest to dogodniejsze dla mieszkańców. 

Nowa ustawa rozszerza zakres i wachlarz jakby komunikowania się różnych form 

komunikowania się z mieszkańcami na etapie przygotowania dokumentów 

planistycznych i my będziemy to stosować. Już teraz stosujemy między innymi GEO 

ankiety, żeby poznać pomysły czy też wnioski mieszkańców. Taka GEO ankieta była 

przygotowana dla mieszkańców na etapie pracy nad dokumentem Ster, gdzie 

mieszkańcy mogli sami zaproponować nowe powiązania rowerowe, czy też 

zmodyfikować to, co zostało zaproponowane. Wnioski do planów są przyjmowane 

również w formie geoankiety. Natomiast chciałabym państwu wskazać, że nowa 

zmiana ustawy bardzo silnie wiąże prace planistyczne jakby z dostępnością 

wszystkich dokumentów w Internecie. Będzie obowiązek  składania wniosków do 

planów formie rzez  konkretną stronę przez konkretne aplikacje. Chodzi o to, aby 

wszyscy jakby była większa,  większa transparentność i dostępność dokumentów, 

które są przygotowywane i one będą dostępne na różnych aplikacjach w różnych 

stronach i w bazach, które będą dostępne dla mieszkańców w tym kierunku to idzie.  

I plan ogólny również będzie dostępny tylko i wyłącznie w formie elektroniki; taka forma 

narzędzi będzie dostępna. Natomiast co do uwag? No nie mogę się zgodzić tutaj z tą 
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wypowiedzią, bo świadczy o tym, że wielokrotnie plany miejscowe są ponownie 

wykładane do publicznego wglądu, więc jeżeli następuje takie ponowienie procedury, 

to część uwag została uwzględniona, które wpłynęły na etapie na etapie procedury 

planistycznej; każda ta uwaga jest analizowana i staramy się rozstrzygnąć jak 

najlepiej, ale i też musimy być zgodni z politykami miejskimi i generalnie z polityką 

miejską, która jest wyrażona w studium.  W momencie, kiedy pojawi się plan ogólnym, 

to plan miejscowy musi być zgodny jeden do jeden z parametrami, które zostaną 

przyjęte w tym dokumencie. One będą obowiązywały, a więc tym bardziej Wojewoda 

będzie pilnował tej zgodności. I tu jest zgodność. Jeden do jeden, także dziękuję tyle 

z mojej strony. 

 

ANNA GOLĘDZINOWSKA- Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja tak krótko właściwie podsumowując bardzo obszerną i dziękujemy za nią 

prezentację pani dyrektor. Faktycznie pewne, pewne pozytywne trendy, zwłaszcza 

dotyczące liczby mieszkańców. No tutaj warto podkreślić, że na tle miasta dużych 

miast to jest to jest korzystna sytuacja, że wzrastamy, a no i tworzymy jakąś 

przeciwwagę dla tego obwarzanka. Generalnie problem  wszystkich miast 

wojewódzkich w Polsce natomiast to, co bardzo szczegółowo pani nam 

zaprezentowała, ale myślę, że warto podkreślić moment sporządzania tego raportu 

jest o tyle przełomowy, że tak naprawdę bezprecedensowy sposób, jeżeli chodzi  

o politykę przestrzenną Gdańska, zaczęliśmy uzupełniać dokumenty formalne 

dokumentami prezentującymi standardy, dokumentami wypełniającymi tą lukę 

pomiędzy studium, które siłą rzeczy jest bardzo ogólne a planami miejscowymi. 

Niejednokrotnie dostrzegaliśmy, że czasem plan powinien być osadzony w jakimś 

szerszym kontekście szerszego planu bardziej szczegółowego niż samo studium.  

To nie są dokumenty oczywiście wymagane  planem. No ale Gdańsk tak naprawdę 

stał się liderem tego typu dokumentów. Mam nadzieję, że staną się one również 

pomocne, no przy tym arcytrudnym zadaniu i tutaj mocno kibicujemy Biuro Rozwoju 

Gdańska, to znaczy sporządzenie planu ogólnego, o ile pani dyrektor się pewnie nie 

zgodzi, że  należy, to patrzy na to patrzeć w różowych barwach w przypadku Gdańska, 

bo to oznacza pytani, zaczną pracę pani zespołu, ale o ile jestem to sobie w stanie 

jeszcze wyobrazić w przypadku Gdańska, o tyle w przypadku tych gmin 

obwarzankowych, które nie mają swoich Biur Planistycznych- myślę, że ten termin jest 

kompletnie nierealny, ale to tak trochę na boku dyskusji o zagospodarowaniu 

przestrzennym w Gdańsku, więc warto podkreślić, że poza tymi 2 dokumentami 

formalnymi tymi 2 skalami tak naprawdę państwo wykonali gigantyczną pracę, jeżeli 

chodzi o dostępność do zieleni o likwidacji barier architektonicznych i tak naprawdę to  

jest doskonała między innymi tak, bo tak jak pani teraz pokazuje tych dokumentów jest 

znacznie więcej i tak, no i to jest doskonały punkt wyjścia do kolejnych opracowań 

planistycznych.  

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

W kontekście wątku poruszonego przez jednego z moich przedmówców co do 

Rodzinnych Ogrodów Działkowych tutaj pamiętajmy, że na szczęście Prawo  

i Sprawiedliwość nie zabrało władztwa planistycznego gminom i to cały czas Miasto 
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Gdańsk decyduje, co i w jaki sposób może zostać wybudowane na terenie Gdańska, 

a konkretnie organ stanowiący czyli Radę Miasta Gdańska. Także każdorazowo mamy 

tutaj możliwość rozstrzygnięcia w drodze głosowania tych kwestii i myślę, że  nie ma 

co wywoływać takich duchów niepokoju, które tutaj jeden z przedmówców próbował 

zasiać; jeśli chodzi o Rodzinne Ogrody Działkowe, to myślę, że wszyscy działkowcy 

zdecydowanie mogą spać spokojnie. To są miejsca, które zapewniają rekreacje, 

wypoczynek wielu osobom, również młodym osobom. Także ta łatka działka równa się 

emeryt jest absolutnie nieprawdziwe. Sam jako działkowiec widzę to bardzo często, 

także myślę, że tutaj nie ma co. Jeden z przedmówców próbował walczyć z wrogiem, 

którego nie ma taka  taktyka, retoryczna, tak znaczy tutaj absolutnie możemy spać 

spokojnie, jeśli chodzi o to zagadnienie. No i do pani dyrektor, apeluję tylko, żeby nie 

przypinać takiej łatki, że w  odpowiedzi na pytanie o Rodzinne Ogrody Działkowe 

zaczynają mówić o tych, którzy tam mieszkają, o tych, którzy wybudowali altany, które 

nie są altanami, bo wykraczają poza definicję ustawową, walczy z patologiami, trzeba 

walczyć- Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego powinien każdorazowo w takiej 

sprawie interweniować i samowole budowlane muszą być rozbierane.  Natomiast to 

nie oznacza, że ogródki działkowe to jest jakieś siedlisko samowoli budowlanej, bo jest 

wiele ogródków działkowych, które same we własnym zakresie tego bardzo 

skrupulatnie pilnują, choć są faktycznie niektóre stowarzyszenia ogrodowe gdzie tylko 

mam wrażenie, że zwłaszcza w moim okręgu wyborczym jako radny czasami 

rozmawiam z mieszkańcami i opowiadają o  tych, którzy mieszkają nielegalnie  

w ogrodach działkowych. To mam wrażenie, że może się to dziać nawet za 

przyzwoleniem zarządów niektórych stowarzyszeń ogrodowych. Natomiast jest to 

wyjątek od reguły i z patologią trzeba walczyć, ale to w żaden sposób nie oznacza, że 

można przypinać taką łatkę działkowcom, a też ten dokument, który my dzisiaj 

procedujemy w żaden konkretny sposób o kwestii Działkowców nie rozstrzyga. . Także 

Jeszcze raz apeluję do mojego przedmówcy, znaczy to jednego z przedmówców, bo 

moją przedmówczynią była inna osoba, żeby  takich sztuczek retorycznych  nie 

używać.  

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Myślę, że w toku dzisiejszej dyskusji i następnego punktu czy też następnych punktów 

w porządku obrad doskonale dowiemy się, że ta współpraca między miastem  

a Polskim Związkiem Działkowców czy też szeroko rozumianymi ogrodami 

działkowymi, no niestety nie przebiega tak dobrze, jakbyśmy chcieli.  

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Te kwestie będziemy rozmawiać w odpowiednim punkcie, ale ja dosyć szczegółowe 

pytanie na Komisji Zrównoważonego Rozwoju o to zadawałem i myślę raz jeszcze, to 

powtórzę. Działkowcy mogą spać spokojnie, a jeśli chodzi o tę sprawę, gdzie państwo 

pewnie będą próbowali w toku dyskusji, chociaż na Komisji tego nie było widać robić 

z igły widły, to chciałem tylko powiedzieć, że w tym punkcie, o którym będziemy 

rozmawiać. Czy działkowiec, który chciał otrzymać działkę zastępczą za miejsce  

w likwidowanym ogrodzie działkowym według tego, co się już dowiedzieliśmy na 
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Komisji, taką działkę zastępczą otrzyma i raz jeszcze powtórzę, działkowcy mogą spać 

spokojnie.  

 

Głosowanie  (druk 1787) 

Za                         21 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1736/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie aktualności Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 

przestrzennego miasta Gdańska oraz miejscowych planów zagospodarowania 

przestrzennego w Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

10A) w sprawie zaliczenia do kategorii dróg gminnych ulic: Wigierskiej, Władysława 
Świechockiego, bpa Hieronima Rozrażewskiego, Nowosądeckiej, Śliwkowej, 
Wiewiórczej, Karsińskiej, Wrześniowej, prof. Jerzego Stankiewicza, Polonii 
Gdańskiej, Budziszów, Henryka Wieczorkiewicza, Dywizjonu 303, Herosa, 
Neptuna, Strzelca, Zygmunta Noskowskiego, Podwala Grodzkiego (fragmentu 
niebędącego drogą krajową nr 91 ul. Podwale Grodzkie), drogi bez nazwy 
(tzw. Nowego Podwala Grodzkiego) oraz drogi bez nazwy (na przedłużeniu 
drogi wojewódzkiej nr 472 ul. Słowackiego) (druk 1802);  

 

EMILIA LODZIŃSKA – Przewodnicząca Komisji Zagospodarowania 

Przestrzennego 

Druk numer 1802, ja nie będę powtarzała nazw w tych wszystkich ulic, natomiast 

dodam dla przypomnienia na poprzedniej sesji Rady Miasta Gdańska 31 sierpnia 2023 

roku wyznaczyliśmy Prezydentowi Miasta Gdańska termin na wyznaczenie opinii. 

Opinia wpłynęła, opinia jest pozytywna, dlatego też możemy pracować nad tym 

drukiem uchwały. Dotyczy on zaliczenia do kategorii dróg gminnych ulic wyznaczonych 

przez panią Przewodniczącą. Wnoszę o uchwalenie. 
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Głosowanie  (druk 1802) 

Za                         30 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1737/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zaliczenia do kategorii dróg gminnych ulic: Wigierskiej, Władysława 

Świechockiego, bpa Hieronima Rozrażewskiego, Nowosądeckiej, Śliwkowej, 

Wiewiórczej, Karsińskiej, Wrześniowej, prof. Jerzego Stankiewicza, Polonii 

Gdańskiej, Budziszów, Henryka Wieczorkiewicza, Dywizjonu 303, Herosa, Neptuna, 

Strzelca, Zygmunta Noskowskiego, Podwala Grodzkiego (fragmentu niebędącego 

drogą krajową nr 91 ul. Podwale Grodzkie), drogi bez nazwy (tzw. Nowego Podwala 

Grodzkiego) oraz drogi bez nazwy (na przedłużeniu drogi wojewódzkiej nr 472 ul. 

Słowackiego) 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

10B) w sprawie pozbawienia ulicy Białowieskiej w Gdańsku kategorii drogi gminnej 
(druk 1803);  

 
 

EMILIA LODZIŃSKA – Przewodnicząca Komisji Zagospodarowania 

Przestrzennego 

Pani Przewodnicząca druk numer 1803 dotyczy pozbawienia ulicy Białowieskiej  

w Gdańsku kategorii drogi gminnej i wyłączenia jej tym samym z użytkowania jako 

drogi. Podobnie jak w przypadku poprzedniej uchwały na poprzedniej sesji Rady 

Miasta Gdańska wyznaczyliśmy prezydentowi Miasta Gdańska termin na wydanie 

opinii. Opinia wpłynęła o i opinia jest pozytywna, dlatego też wnoszę o uchwalenie 

niniejszej uchwały.  

 

Głosowanie  (druk 1803) 

Za                          29 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1738/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie pozbawienia ulicy Białowieskiej w Gdańsku kategorii drogi gminnej 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Teraz Szanowni Państwo, dopuszczę do głosu panią wiceprezydent Monikę Chabior, 

która poprosiła o możliwość odniesienia się do słów, które padły na początku sesji, 

także pozwolą państwo, że pani Prezydent teraz. 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i 

równego traktowania 

Zauważyłam, że w mediach społecznościowych już głód odniesienia się do mojej 

wypowiedzi wcześniejszej zapracował i  chciałabym, dziękuję, pani Przewodnicząca 

za możliwość wypowiedzenia się. Moja poprzednia wypowiedź została wyjęta  

z kontekstu i zmanipulowana.  Jako wnuczka osoby, która zginęła w Auschwitz jako 

prawnuczka Współtwórcy Gryfa Pomorskiego, jako osoba, której rodzina przeszła 

przez Victoriaschule i Stutthof  doskonale wiem jak rozpoczęła się II wojna światowa, 

kto był ofiarą, a kto był najeźdźcą i okupantem? Nie zmienia to faktu, że głęboko wierzę 

w to, że edukacja musi się opierać na dialogu, który ma dążyć do pokoju między 

narodami i będę z pewnością stała na straży tego celu i tej wartości.  

 

11) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 1785);  

  
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Niniejsza uchwała jest związana z planami inwestycyjnymi naszej miejskiej spółki TBS 

Motława. I dzięki tej uchwale przekazujemy teren, grunt, który  jest położony przy ulicy 

Wieżyckiej o  łącznej powierzchni 2700 m. Całe zamierzenie inwestycyjne w ramach  

z tym w ramach tego działania to jest budowa łącznie 5 budynków z 270 ma 3 lokalami 
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i chcielibyśmy zrealizować całość w latach 2024 2028 oczywiście. Inwestycja czy 

zadania inwestycyjne będzie pobierało środki również z wszystkie zewnętrzne. 

Możliwe w tym fundusz dopłat z banku Gospodarstwa Krajowego.  

 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Koalicji Obywatelskiej  

Panie prezydencie, ja się cieszę, że kolejne mieszkania 273 lokale będą powstawać 

na terenie naszego miasta, ale  chciałbym wrócić do początku sesji, bo 

przewodniczący Koralewski niestety teraz nieobecny mówił, że rządy Prawa  

i Sprawiedliwości partii, którą reprezentuje, realizują swoje obietnice i ja bym chciał, 

żeby pan prezydent potwierdził bądź zaprzeczył. Czy prawdą jest, że z programu 

Mieszkanie plus w mieście Gdańsku powstało Ziobro mieszkań.  

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Panie radny według mojej najlepszej wiedzy  ta liczba się nie zmieniła i dalej wynosi 

zero. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pytanie czy ta inwestycja czy też inna inwestycja otrzymała ostatnio dofinansowanie, 

jeśli chodzi o budownictwo społeczne. Chodzi o ten fundusz rządowy. Jaka to była 

kwota, bo tu widzę, że koszt 210 milionów, jeśli dostała dofinansowanie rządowe, 

jakiego rzędu jest to dofinansowanie?  

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Jeżeli panie radny pyta o tą inwestycje, o która ja, która jest przedmiotem tej uchwały, 

no to te wnioski dopiero będą składane w momencie, kiedy będziemy mieli gotowy 

projekt i wybraną firmę. Poziom wsparcia w tych w tych instrumentach zewnętrznych, 

jeżeli chodzi o fundusz dopłat to jest 80% kosztów kwalifikowania. 

 

ELŻBIETA STRZELCZYK - Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja właściwie chciałam się o to samo zapytać, dlatego, że w zależności od tego, czy to 

są TBS-y, czy to jest Budownictwo Społeczne, czy to jest budownictwo komunalne,  

to dofinansowania z rządowego funduszu mieszkalnictwa są  chyba 65% dla TBS- ów 

do 80 dla na przykład Gdańskiej Infrastruktury Społecznej. Dlatego chciałam 

potwierdzić, że tak się rzeczywiście dzieje i do wszystkich budynków komunalnych, 

które ostatnio są budowane w mieście Gdańsku. Takie dopłaty występują. 

 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

To mogę potwierdzić. Rzeczywiście każdy, teraz, każda inwestycja, każdy remont, 

modernizacja zasobu gminnego uzyskuje dofinansowanie zewnętrzne i są różne 

instrumenty z każdego możliwego jako miasto Gdańsk korzystamy. 
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Głosowanie  (druk 1785) 

Za                          29 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1739/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

12) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańska Infrastruktura Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku (druk 1786);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

 
 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Uchwała jest związana z inwestycją realizowaną przez Gdańską Infrastrukturę 

Społeczną przy ulicy Ogińskiego, gdzie powstają 4 budynki z 43 lokalami 

mieszkalnymi. Przedmiotowa uchwała i dzięki tym pieniądzom, czyli mówimy o tutaj  

o kwocie 1,5 miliona jest możliwe realizację dodatkowych zadań, czyli wybudowanie 

nowych siedzib dla Gdańskiego Ośrodka Pomocy Psychologicznej dla Dzieci  

i Młodzieży oraz Miejskiego Zespołu Orzekania o Niepełnosprawności. Ta kwota 

pozwoli na rozpoczęcie prac w tym roku. Liczymy na to, że prace zostaną zakończone 

w roku przyszłym. Łączny koszt tego zadania to jest 11 milionów, czyli 9 milionów. To 

jest kwota dokapitalizowania, którą będziemy realizowali w przyszłym roku.  
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Głosowanie  (druk 1786) 

Za                          31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1740/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańska 

Infrastruktura Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą  

w Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

13) w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego uchwały w sprawie zasad 
wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących w skład mieszkaniowego 
zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad udzielania pomocy w wynajęciu 
lokali mieszkalnych w zasobach Towarzystw Budownictwa Społecznego (druk 
1791);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

ANNA TRZUSKOLAS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
W tekście jednolitym uchwały w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy Miasta Gdańska oraz zasad 
udzielania pomocy w wynajęciu lokali mieszkalnych w zasobach Towarzystwa 
Budownictwa Społecznego uwzględniono zmiany wprowadzone uchwałami w roku 
2022- 2023 z uwagi na powyższe podjęcie uchwały tekstu jednolitego jest zasadne.  

 

Głosowanie  (druk 1791) 

Za                          31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1741/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego uchwały w sprawie zasad wynajmowania 

lokali mieszkalnych wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta 

Gdańska oraz zasad udzielania pomocy w wynajęciu lokali mieszkalnych  

w zasobach Towarzystw Budownictwa Społecznego 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

14)zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia jednostkowych stawek kalkulacyjnych 
dotacji przedmiotowej dla Gdańskich Nieruchomości samorządowego zakładu 
budżetowego w Gdańsku na 2023 rok (druk 1784);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
 

ANNA TRZUSKOLAS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Szanowni Państwo 2023 roku chcielibyśmy zwiększyć dotację przedmiotową dla 

Gdańskich Nieruchomości o dopłatę do kosztów utrzymania administrowanych lokali 

komunalnych oddanych w użyczenie organizacjom pozarządowym prowadzących 

działalność pożytku publicznego, a które położone są w budynkach wspólnot 

mieszkaniowych w zakresie kosztów zarządzania nieruchomością wspólną. Jak 

państwo wiecie, organizacje pozarządowe swoje zadania realizują głównie w oparciu 

o granty i dotacje. Te pieniądze z dotacji i grantów są przeznaczone na konkretne 

zadania. I nie mogą być przeznaczane na  inne niezgodne z wytycznymi czy 

regulaminami konkursów. Chodzi tutaj o takie koszty, jak na przykład koszt dostawy 

energii ciepła, gazu wody do części wspólnych koszty utrzymania wind, remonty 

bieżącej, konserwacja dachów czy nie wiem klatek schodowych. Ponieważ 

organizacje pozarządowe nie posiadają takich pieniędzy, ciężar tutaj ponoszenia 

kosztów. Przypadek na Gdańskie Nieruchomości. W związku z powyższym proszę  

o przyjęcie uchwały i zwiększenie dotacji przedmiotowej.  

 

Głosowanie  (druk 1784) 

Za                          31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1742/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia jednostkowych stawek kalkulacyjnych 

dotacji przedmiotowej dla Gdańskich Nieruchomości samorządowego zakładu 

budżetowego w Gdańsku na 2023 rok 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

15) zmieniająca uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji 
Gdańsk (druk 1794) + autopoprawka;  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

ANNA TRZUSKOLAS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Szanowni Państwo raz na 2 lata jesteśmy zobowiązani do wykonania przeglądu 

obszaru granic aglomeracji. Taki przegląd został wykonany i w wyniku niego powstała 

konieczność zmiany granic aglomeracji do aglomeracji zostają włączone te obszary te 

ulice, na których została wybudowana sieć kanalizacji ściekowej, a wyłączone zostają 

obszary nie skanalizowane, na których budowa kanalizacji sanitarnej z przyczyn 

technicznych i ekonomicznych oraz ze względu na mały wskaźnik koncentracji jest 

nieuzasadniona albo budowa przewidziana jest w dalszej perspektywie czasowej. 

Wyłączone zostały także tereny kilka nieruchomości na terenie gminy miasta Sopotu 

tam, gdzie występuje taki  sub standardowy charakter zabudowy lub przeznaczony do 

rozbiórki i charakter leśny oraz wyłączono 19 posesji na terenie gminy Miasta 

Gdańska, które wyposażone są w przydomowe oczyszczalnie ścieków.  

 

Głosowanie  (druk 1794+ autopoprawka) 

Za                          31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LXIII/1743/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Gdańsk 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

16)w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste w trybie 
bezprzetargowym nieruchomości gruntowej, położonej w Gdańsku Sobieszewie  
w rejonie ulic Klimatycznej i Herberta jako nieruchomości zamiennej za 
zlikwidowane w części Rodzinne Ogrody Działkowe „Zremb”, „Orlik”, „im. Fryderyka 
Chopina" i "Jar" w Gdańsku Zaborni (druk 1780);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

TOMASZ LECHOWICZ – Dyrektor Wydziału Skarbu 
Projekt uchwały dotyczy wyrażenia zgody przez państwa na przekazanie  

w użytkowanie wieczyste w nieodpłatne użytkowanie wieczyste  ogrodom działkowym 

nieruchomości położone przy ulicy Klinicznej i Herberta. Jest to element zaspokojenia 

roszczeń wynikających z realizowanych przez miasto inwestycji Nowej Bulońskiej 

obecnie, Alei Pawła Adamowicza, w której to wyniku tej inwestycji musiało być 

zlikwidowane ogrody działkowe. Myślę, że tego typu uchwały będą niejednokrotnie 

jeszcze u państwa przedmiotem analizy i podejmowali wyrażenia zgody na 

nieprzekazywanie z uwagi na to, że tego typu inwestycje, między innymi drogowe, czyli 

realizacji celu publicznego będą w mieście nadal realizowane również kosztem 

ogrodów działkowych. Proszę państwa, kwestia związana z przekazaniem  

w nieodpłatne użytkowanie wieczyste nieruchomości ogrodom działkowym wynika 

wprost z ustawy o ogrodach działkowych, które ten sposób zaspokajania roszczeń  

w razie likwidacji ogrodów działkowych przewidują. Ja wiem, że tutaj są kontrowersje 

w zakresie powierzchni ogrodu działkowego. Proszę państwa, tutaj mówimy tylko  

o wyrażeniu zgody na przekazanie ogrodu działkowego. Te są zrealizowane przez ze 

środków gminy przez za pośrednictwem BRMG gotowego i do zasiedlenia wręcz 

ogrodu działkowego zasiedlenia zagospodarowania. Przepraszam za złe słowo. 

Natomiast kwestie, które tutaj były poruszane, myślę, że do państwa też już dotarły 

dotyczą w zasadzie ścieżki rowerowej, która zajmuje powierzchnię około 1500 M i to 

będą jeszcze kwestie wyjaśnione w zakresie już bezpośrednio spody bo ta ścieżka 

rowerowa ma być ogólnodostępna dla wszystkich, a nie tylko i wyłącznie dla ogrodu 

działkowego. Z mojej strony wszystko pełne uzasadnienie tegoż projektu uchwały. 

Państwo macie przed sobą, dziękuję bardzo. 

 



41 
 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Przyznam szczerze, że  nie rozumiem sposobu w jaki ten druk trafił pod obrady Komisji 

ostatecznie sesji, bo jeśli słyszę z ust strony, która do której dotyczy kwestia tej 

zamiany, że pismo z 19 września trafia do nich 26 września, czyli tak naprawdę nie 

mają możliwości wzięcia udziału w Komisji i która opiniuje ten projekt uchwały- to moim 

zdaniem gdzieś tutaj zawiodła komunikacja i z tego względu ta uchwała powinna być 

skierowana ponownie do Komisji. Co niniejszym zgłaszam odesłanie tego druku do 

Komisji nie widzę tutaj żadnych przyczyn, żeby ona koniecznie dzisiaj, a nie na 

przykład za miesiąc być podjęta , a myślę, że zasadne byłoby, żeby do tego czasu być 

może miasto z Polskim Związkiem Działkowców się porozumiało, a jeśli nie, to 

przynajmniej my jako radni będziemy mogli wysłuchać stanowiska obu stron, a nie 

tylko przedstawicieli Wydziału Skarbu i Wydziału Projektów Inwestycyjnych. Dlatego 

chciałbym, aby do Komisji Zrównoważonego Rozwoju ta uchwała została skierowana.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Mamy zatem wniosek formalny o odesłanie do Komisji, czy pan dyrektor chciałby się 

odnieść, czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Nie widzę zgłoszeń w takim razie 

przygotowujemy formalnie głosowanie. To jak będzie gotowe, to poddam pod 

głosowanie. 

Mamy już w systemie wniosek o odesłanie do komisji. W takim razie poddaję pod 

głosowanie. 

 

Głosowanie:  

wniosek formalny o odesłanie do Komisji druku numer 1780 

Za                          12 
Przeciw                 18 
Wstrzymało się     1 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie odesłała   
druku numer 1780 do Komisji 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Zatem druk nie został odesłany do Komisji i ponieważ nie ma głosu w dyskusji, 

wyczerpaliśmy listę mówców. Poddaję pod głosowanie projekt uchwały druk numer 

1780. 

 



42 
 

Głosowanie  (druk 1780) 

Za                          21 
Przeciw                 11 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1744/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste w trybie 

bezprzetargowym nieruchomości gruntowej, położonej w Gdańsku Sobieszewie  

w rejonie ulic Klimatycznej i Herberta jako nieruchomości zamiennej za zlikwidowane 

w części Rodzinne Ogrody Działkowe „Zremb”, „Orlik”, „im. Fryderyka Chopina"  

i "Jar" w Gdańsku Zaborni 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

 I teraz przechodzimy do pakietu uchwał związanych z udzieleniem bonifikaty od ceny 
sprzedaży nieruchomości bądź z  odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umów użytkowania nieruchomości- tak, panie dyrektorze, dobrze mówię. 
Pierwsza uchwała jest inna, a pozostałe są inne. Dobrze to poproszę o takie łączne 
omówienie i w każdym punkcie, jeżeli Państwo będą mieli pytania do konkretnej 
uchwały, to wtedy będzie udzielana odpowiedź - bardzo proszę panie dyrektorze.  

 
TOMASZ LECHOWICZ – Dyrektor Wydziału Skarbu 
 
Sprawa jest Radzie znana z uwagi na to, że już w listopadzie zeszłego roku były 
podejmowane uchwały w tym samym zakresie, czyli krótko mówiąc, zmiany tytułu 
prawnego Przychodni Zdrowia z najmu na ustanowienie prawa użytkowania. Kwestie 
są związane po prostu z utrzymaniem tychże nieruchomości oraz pozyskiwanie 
środków zewnętrznych na ich konieczne remonty, w tym przede wszystkim 
termomodernizację. Proszę państwa, mamy w tej chwili sytuacje tego typu, że   
w marcu 2022 roku państwo podjęli nową uchwałę Rady Miasta dotyczącą stawek 
czynszu za najem te stawki, które są znacznie odbiegają od tego, co było do tego 
momentu. W związku z tym zostało zaproponowane Przychodniom Zdrowia, aby 
zdecydowały się na to, czy pozostają według zasad, które obowiązują od marca 2022, 
czy też przechodzą w prawo użytkowania i na nich będzie ciążył obowiązek z własnych 
środków pokryć koszty związane z niezbędnymi remontami tychże obiektów 
podkreślam obiektów, które są komunalne. Obiekty, które po okresie użytkowania 
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przechodzą bez odszkodowania na rzecz gminy Miasta Gdańska. Takie wstępne 
zgody już mamy w stosunku do kolejnych 7 obiektów państwo macie w ramach tego 
pakietu, o którym mówiła pani przewodnicząca dokładnie opisane te nieruchomości. 
Ważne jest to, że  na ten okres 5 lat, który jest założony do tego, aby przygotowali te 
remonty. One są takim okresem próbnym, który powoduje, że jeżeli nie zrobią tego 
remontu, do którego się zobowiązały i które jest odpowiednio opisany w umowie 
oddawaniu użytkowania nieruchomości, jeżeli tego nie zrobią, po prostu ta umowa 
użytkowania nie będzie przedłużana na kolejne 15 lat. Łączny okres użytkowania 
docelowo jest na okres 20 lat i wysokość opłaty z tytułu użytkowania odpowiada. Mniej 
więcej wysokości czynszu najmu, jaki obowiązywał przed marcem 2022 to style 
ogólnych uwag dotyczących oddawania w użytkowanie nieruchomości. Oczywiście tu 
jest tylko zgoda państwa na to, aby te użytkowanie ustanowić bez trybu 
przetargowego, natomiast do tego, aby została zawarta umowa użytkowania z danym 
podmiotem, niezbędne jest stosowne zarządzenie oraz przyjęcie warunków, które 
zostały narzucone przez miasto stosunku do tych podmiotów, które prowadzą usługi 
zdrowia.  

 

17)w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasta Gdańska (druk 1781);  

  
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1781) 

Za                          30 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1745/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasta Gdańska 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 
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18)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1772);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1772) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1746/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

19)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1773);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1773) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1747/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 
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z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 

20)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1774);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1774) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1748/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 

21)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1775);  

 
 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

 

Głosowanie  (druk 1775) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LXIII/1749/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu 

22)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1776);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1776) 

Za                          33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1750/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu 

23)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1777);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
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Głosowanie  (druk 1777) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1751/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu 

24)w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy użytkowania nieruchomości (druk 1778);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
 

Głosowanie  (druk 1778) 

Za                          33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1752/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu 

25)w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 
(druk 1779);  

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Może tutaj dwa słowa panie dyrektorze. 

TOMASZ LECHOWICZ – Dyrektor Wydziału Skarbu 
Tu jest nawiązanie do listopadowej  uchwały Rady z 2022 roku gdzie państwo wreszcie 

wyrazili zgody na bezprzetargowo oddanie w użytkowanie Nadmorskiemu Centrum 

Medycznemu Nieruchomości -niestety Nadmorskie Centrum Nieruchomości nie 

przyjęło naszych warunków pod kątem zakresu remontu który by mieli zrobić w ramach 

za zmianę wysokości opłat w związku z powyższym dla czysto formalnej sprawy 

odstępujemy od bezprzetargowego  użytkowania tejże nieruchomości przy ulicy 

Majewskich i w tej chwili Nadmorskie Centrum Medyczne będzie płaciło czynsz tak jak 

i państwo żeście uchwalili w marcu 2022 roku. 

Głosowanie  (druk 1779) 

Za                          34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1753/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 

obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy użytkowania nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przechodzimy do druków z Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 
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26)w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Straży Miejskiej w Gdańsku  
(druk 1766);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Głosowanie  (druk 1766) 

Za                          21 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1754/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Straży Miejskiej w Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu 

27)w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 21 marca 2023 roku (druk 1767);  

  
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosowanie  (druk 1767) 

Za                          21 
Przeciw                 1 
Wstrzymało się    11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LXIII/1755/23 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 21 marca 2023 roku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu 

28)w sprawie rozpatrzenia skargi Ogólnopolskiego Pracowniczego Związku 
Zawodowego Porozumienie Pracownicze, Związku Zawodowego Straży Miejskich 
i Gminnych Województwa Pomorskiego oraz Organizacji Zakładowej NSZZ 
Solidarność Pracowników Straży Miejskiej w Gdańsku na Komendanta Straży 
Miejskiej w Gdańsku (druk 1768);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosowanie  (druk 1768) 

Za                          22 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1756/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi Ogólnopolskiego Pracowniczego Związku 

Zawodowego Porozumienie Pracownicze, Związku Zawodowego Straży Miejskich  

i Gminnych Województwa Pomorskiego oraz Organizacji Zakładowej NSZZ 

Solidarność Pracowników Straży Miejskiej w Gdańsku na Komendanta Straży 

Miejskiej w Gdańsku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu 

29)w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Gdańskich Nieruchomości  
(druk 1769);   

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Głosowanie  (druk 1769) 

Za                          23 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    9 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1757/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Gdańskich Nieruchomości 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu 

29A) w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XY (druk 1799);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
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Głosowanie  (druk 1799) 

Za                          21 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1758/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi Pana XY 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu 

29B) w sprawie rozpatrzenia pisma Pana XY z dnia 3 kwietnia 2023 r. (druk 1800);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
 

 

Głosowanie  (druk 1800) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1759/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia pisma Pana XY z dnia 3 kwietnia 2023 r. 

 

z dnia 28 września 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu 

29C) w sprawie rozpatrzenia pisma Pana XY z dnia 28 sierpnia 2023 roku (druk 
1801);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

 

Udział w dyskusji wzięli: 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 

MATEUSZ SKARBEK- Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

 

Głosowanie  (druk 1801) 

Za                          30 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIII/1760/23 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia pisma Pana XY z dnia 28 sierpnia 2023 roku 

 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu 

 

30)OŚWIADCZENIE w sprawie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu 
strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji 
(druk 1796) + poprawka;  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
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KAZIMIERZ KORALEWSKI- Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pani Przewodnicząca wysoka Rado Klub radnych Prawa i Sprawiedliwości we 

wrześniu bieżącego roku postanowił zaproponować projekt uchwały oświadczenia  

w  sprawie reparacji odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska 

poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji. Rada Miasta Gdańska 

w takiej treści, przyjmując oświadczenie, jak za chwilę przeczytam wpisuje się  

w poparcie tego wniosku o tego raportu w sprawie reparacji i odszkodowań 

odszkodowania i zadośćuczynienia z tytułu strat jakie  zadeklarował rząd, jakie 

zadeklarował Sejm Rzeczypospolitej Polskiej i ważne jest, żeby właśnie z Gdańska 

takie stanowisko wypłynęło miasta, które jeśli chodzi o II wojnę światową, jest  

z miastem znanym na całym świecie. Rada Miasta Gdańska, nawiązując do uchwały 

Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 14 Września 2022 roku, wzywającej Rząd RP 

do wystąpienia o odszkodowanie za szkody wojenne wyrządzone przez Niemców  

w czasie II wojny światowej oraz uchwały Rady Ministrów z dnia 18 kwietnia 2023 roku 

w sprawie konieczności uregulowania w stosunkach polsko niemieckich kwestii 

reparacji, odszkodowania i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska i Polacy 

ponieśli z powodu bezprawnej napaści Niemiec na Polskę w 1939 roku oraz 

późniejszej okupacji niemieckiej. Wyraża swoje poparcie dla działań zmierzających do 

uzyskania zadośćuczynienia należnego Polsce od Niemiec za szkody wyrządzone  

w wyniku rozpoczęcia II wojny światowej przez III Rzeszę Niemiecką. Rzeczpospolita 

Polska poniosła proporcjonalnie największe straty osobowe i majątkowe ze wszystkich 

państw zaatakowanych przez III Rzeszę Niemiecką podczas II wojny światowej. Straty 

te nie wynikały tylko z działań wojennych, ale przede wszystkim z niemieckiej polityki 

okupacyjnej, szczególności celowej i zorganizowanej eksterminacji ludności na 

okupowanych terenach państwa polskiego, a także z intensywnej eksploatacji 

społeczeństwa polskiego -w tym pracy przymusowej oraz celowego niszczenia mienia 

i dorobku kulturowego. W wyniku prac parlamentarnego zespołu do spraw 

oszacowania wysokości odszkodowań należnych Polsce od Niemiec za szkody 

wyrządzone w trakcie II wojny światowej oraz zaproszonych przez niego ekspertów 

straty te zostały oszacowane i opisane w raporcie o stratach poniesionych przez 

Polskę w wyniku agresji i okupacji niemieckiej w czasie drugiej wojny światowej 1939-

1945. Tu w Gdańsku rozpoczęła się II wojna światowa, kiedy to 1 Września 1939 roku 

o godzinie 4:48 Niemcy wystrzelili pierwsze działa skierowane w kierunku bohaterskich 

obrońców Westerplatte. Tego samego dnia niespełna 60 pocztowców uzbrojony  

w kilka karabinów i granaty przez cały dzień broniło gmachu budynku Poczty Polskiej, 

w tym też dniu Niemcy aresztowali w Gdańsku 250 Polaków,  których umieszczono  

w utworzonym dzień później obozie koncentracyjnym Stutthof; 38 obrońców Poczty 

Polskiej zamordowano 5 października 1939 roku.  To w Gdańsku istniał klub sportowy 

Gedania, będący ostoją Polskości oraz szkołą patriotyzmu. Klub, którego działalność 

po wybuchu II wojny światowej została zawieszona decyzją władz niemieckich, a liczni 

jego członkowie zostali poddani represją i zamordowani. Całkowicie bezprawne wolne 

miasto Gdańsk zostało włączone do III Rzeszy. Niemcy zniszczyli szereg budynków, 

zabytków architektonicznych, kościołów. W Gdańsku dokonywano aresztowań osób, 

które ze względu na swoją działalność społeczno- polityczną zostały wpisane na 

specjalne listy proskrypcyjne jako wrogowie III Rzeszy. Już pierwszego dnia wojny 

około 1000 takich osób przewieziono do więzienia usytuowanego w budynku 

Victoriaschule, gdzie więźniowie byli trzymani w piwnicach, salach lekcyjnych, sali 
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gimnastycznej, uwięzionych bito i poniżano. Na wolność wyszli tylko nieliczni, którzy 

mieli niemieckie związki rodzinne i zgodzili się podpisać deklarację lojalności wobec III 

Rzeszy. Miasto Gdańsk poniosło znaczne straty poniesione w wyniku okupacji 

niemieckiej. Zniszczono dużą część miasta. Poniesiono straty wynikłe  

z podporządkowania całej gospodarki Gdańska państwu niemieckiemu istniały straty 

poniesione w wyniku wywiezienia mieszkańców Gdańska na przymusowe roboty do 

Niemiec. Nastąpiła grabież eksponatów muzealnych oraz dzieł sztuki oraz grabieże  

z prywatnego majątku mieszkańców Gdańska. Poza stratami materialnymi należy 

wskazać również na straty ludzkie. W Gdańsku w czasie najazdu okupanta 

niemieckiego i całego okres był okupacji niemieckiej, zginęły osoby cywilne, 

pracownicy Poczty Polskiej, członkowie klubu sportowego Gedania, inteligencja 

Gdańska, ludność żydowska, ludność na robotach przymusowych oraz osoby 

represjonowane politycznie. W paragrafie drugim tego oświadczenia stanowiska Rady 

Miasta powierza się przewodniczącej Rady Miasta przekazanie niniejszego 

oświadczenia prezesowi Rady Ministrów Mateuszowi Morawieckiemu oraz 

Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej Andrzejowi Dudzie.  

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Szanowna Pani Przewodnicząca Wysoka Rado zgłoszony przez Klub Radnych Prawa 

i Sprawiedliwości projekt oświadczenia w sprawie reparacji odszkodowań  

i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz 

późniejszej okupacji, czyli druk 1796, który przed chwilą pan przewodniczący Klubu 

radnych Pis odczytał; na naszym zdaniem w sposób niepełny przedstawia aspekty  

II wojny światowej. Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości w projekcie oświadczenia 

całkowicie przemilczał kwestię odpowiedzialności Rosji -odpowiedzialności 

politycznej, historycznej, prawnej oraz finansowej  za wszystkie skutki spowodowane 

w Rzeczypospolitej i obywatelom Rzeczypospolitej Polskiej na skutek rozpętania  

II wojny światowej przez III Rzeszę Niemiecką oraz ZSRR. Wobec tak istotny  

i wybiórczości treści przygotowanej przez Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości, Klub 

Radnych Koalicji Obywatelskiej zgłosił poprawkę poszerzającą treść oświadczenia,  

w szczególności o poparcie dla działań zmierzających do uzyskania zadośćuczynienia 

należnego Polsce również od Rosji i treść normatywna poprawki, którą 

zaproponowaliśmy  ma następujące brzmienie cytuję „a także od Rosji i kierując się 

najwyższymi wartościami w stosunkach międzyludzkich, do których należą 

sprawiedliwość oraz prawda, popiera wezwanie rządu Republiki Federalnej Niemiec 

oraz rządu Rosji do jednoznacznego przyjęcia odpowiedzialności politycznej, 

historycznej, prawnej oraz finansowej za wszystkie skutki spowodowane  

w Rzeczypospolitej Polskiej i obywatelom Rzeczypospolitej Polskiej na skutek 

rozpętania II wojny światowej przez III Rzeszę Niemiecką oraz Związek 

Socjalistycznych Republik Sowieckich. Agresja niemiecka oraz sowiecka w 1939 roku 

zorganizowana przez będące wówczas w sojuszu Niemcy i Związek Socjalistycznych 

Republik Sowieckich, okupacje systemowe, ludobójstwo oraz masowe wywózki 

obywateli Polskich na Sybir spowodowały ogrom krzywd cierpień, a także strat 

materialnych i niematerialnych. W odniesieniu do ludzi okrucieństwa okupacji 

niemieckiej dotyczyły najróżniejszych form zniewalania, pracy, przymusowej, 

tworzenia obozów koncentracyjnych, okaleczania, gwałcenia, mordowania dzieci, 
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kobiet i mężczyzn obywateli Rzeczypospolitej Polskiej, a także zacierania śladów 

ludobójstwa i zbrodni wojennych, w tym straszliwej zbrodni Holocaustu dokonanej na 

polskich Żydach.  Okupacja przez Związek Socjalistycznych Republik Sowieckich 

wschodnich terenów drugiej Rzeczypospolitej skutkowała nie tylko cierpieniem 

spowodowanym represjami oraz masowymi wywózkami, ale także zbrodnią katyńską, 

noszącą charakter ludobójstwa. Rzeczypospolita Polska nie otrzymała rekompensaty 

za straty osobowe oraz materialne spowodowane przez państwo niemieckie mimo 

porozumień w Poczdamie i Paryżu. Nigdy nie otrzymała też zadośćuczynienia za 

ogrom krzywd wyrządzonych polskim obywatelom przez III Rzeszę Niemiecką oraz 

Związek Socjalistycznych Republik Sowieckich. Należycie reprezentowane państwo 

polskie nigdy nie zrzekło się roszczeń wobec państwa niemieckiego, nie 

wyegzekwowało też w pełni polskiej części reparacji przyznanej wówczas Związkowi 

Socjalistycznych Republik Sowieckich przez przedstawicieli mocarstw. Twierdzenie, 

że roszczenia te zostały prawomocnie wycofane, przedawnione, nie ma żadnych 

podstaw, ani moralnych, ani prawnych, ani prawnych. Krzywda milionów Polaków 

krzyczeć będzie, dopóki nie zostanie sprawiedliwie naprawiona”. Tak brzmi treść 

proponowanej przez skrupulatnych Koalicji Obywatelskiej poprawki i Szanowni 

Państwo, Radni Prawa i Sprawiedliwości wzywam państwa do poparcia tej poprawki, 

ponieważ przemilczeli państwo w swoim projekcie całkowicie kwestii 

odpowiedzialności Rosji, a odpowiedzialności tej nie można przemilczeć.  

 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Oczywiście jako Klub Koalicji Obywatelskiej jak już wspomniał pan Przewodniczący 

poprzemy wraz z poprawką, którą zgłosiliśmy ale ja mam pewne pytania do Prawa  

i Sprawiedliwości do Klubu Prawa i Sprawiedliwości, bo w listopadzie 2022 roku 

zgłosiliście tożsame Oświadczenie wzywające o poświadczenie popierający rząd  

w dążeniu do uzyskania tych reparacji i bardzo często z waszych słów słyszę, że 

przestańmy robić w Gdańsku politykę, a zajmijmy się mieszkaniami,  zejdźmy na ten 

poziom miasta, zostawmy politykę krajową, a po raz kolejny mimo swoich apeli robicie 

odwrotnie niż mówicie. I teraz pytanie, czy się zastanawiałem przez  długi czas 

wielokrotnie słuchając różnych waszych wypowiedzi. Czy to co robicie jest cynizmem 

czy jednak deficytem intelektualnym i obawiamy się, że tutaj mamy do czynienia  

z oboma tymi przypadkami - cynicznie rok w rok będzie się składać to samo 

oświadczenie do rządu, który nie jest w stanie uzyskać środków, które ma na 

wyciągnięcie ręki. Wy chcecie biliony w reparacjach, a miliardów euro z KPO nie 

jesteście w stanie załatwić i tutaj oświadczenia i apelu Rady Miasta Gdańska  

nie potrzeba.  I kolejna sprawa Radni Prawa i Sprawiedliwości wnoszą druk o to, żeby 

uzyskać reparacje od  Niemiec, a przypomnę tylko, że nikt inny jak minister Anna 

Fotyga w 2006 roku ówczesna Minister Spraw Zagranicznych, obecnie 

Eurodeputowana z ramienia Prawa i Sprawiedliwości podpisała pismo, które zostało 

przesłane do Republiki Federalnej Niemiec z informacją, że Polska tych reparacji się 

zrzeka. W związku z tym Szanowni Państwo, przestańcie robić politykę, a zajmujcie 

się naprawdę sprawami, które są ważne.  
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ANDRZEJ KOWALCZYS - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja dziękuję mojemu koledze Kazimierzowi Koralewskiemu za przypomnienie tej 

bolesnej historii związanej z Gdańską bardzo bolesnej historii. Często uczestniczę 

wydarzeniach upamiętniających tamte dni. Wczoraj również przy pomniku Powstania 

Polskiego Państwa Podziemnego, tam profesor Jerzy Grzywacz mówił o historii,  

o szarych szeregach Armii Krajowej, mówi o okupacji i agresji rosyjskiej, ale też była 

mowa o agresji sowiecki -o wojnie z sowietami nóż w plecy w nocy z 23 na 24 sierpnia 

1939 roku w Moskwie, Wiaczesław Mołotow. Ja o tym mówię, bo w podręcznikach 

peerelowskich o tym nie było, a wydawało mi się, że po tym 1990 roku ta wiedza 

powinna być; także Mołotow i Ribbentrop podpisali pakt o nieagresji. W rzeczywistości 

polegało to na tym, że tam doszło do umowy jak podzielić Polskę we wrześniu 1939 

roku. 1 września hitlerowskie Niemcy, 17 września Komuniści ze Związku Republik 

Radzieckich, czy jakich tam zwał. Nie przypominałby o tym gdybyśmy już o tym też nie 

rozmawiali w listopadzie 2020 roku. Mój kolega z  Klubu Koalicji Obywatelskiej szeroko 

argumentował, dlaczego chcemy te wnieść te  poprawki. Chcemy dlatego, że dziwne 

dla mnie jest to dziwne, że  strona rosyjska w tym oświadczeniu w tej rezolucji nie 

istnieje  jest z całkowicie przemilczana. Przyznam się, że jestem na tym punkcie 

wyczulony.  Może dlatego, że jestem synem akowca, moja rodzina w dużej liczbie była 

wysyłana na Syberię. Pochodzimy z Wileńszczyzny i doskonale znamy cierpienia 

Polaków, którzy byli pod okupacją sowiecką. Dla mnie to jest rozczarowujące, że 

wzeszłym roku mogło być pominięte pomyłkowo, ale w tym roku jakby ponawiana jest 

to, że bez strony sowieckiej są,  strona sowiecka w  tym oświadczeniu nie występuje. 

Te reparacje należą się nam i od Niemców i od Rosjan, a od Rosjan teraz powinniśmy 

szczególnie głośno mówić w momencie, kiedy są naszymi wrogami naszymi 

nieprzyjaciółmi. W momencie, kiedy jesteśmy realnie od nich zagrożeni, to oni 

kwestionują. Obecność Polaków Litwinów Łotyszów, Estończyków w NATO. To oni 

wiecznie są krytyczni wobec naszej polityki zagranicznej. A Niemcy- Niemców, teraz 

mamy w jednym pakcie, uważam, że reparacje należą się i od Niemców i od Rosjan  

i ten wniosek Koalicji Obywatelskiej bardzo proszę, żeby moje koleżanki i koledzy  

z prawej strony sali poparli.  

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI- Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Rzeczywiście ta pamięć historyczna, jak wspominaliśmy, gdzie się już ono jest 

niezwykle ważna i pewnie sam fakt reparacji, tak czy sama idea reparacji byłaby 

słuszna to co powiedzieli moi przedmówcy, jest też istotne, że my musimy na pewno 

pamiętać nie tylko o Niemcach, ale i Rosji i państwo rzeczywiście ciągle tę Rosję 

pomijają i widzą wrogów tylko w Niemczech. I to jest dosyć zastanawiające, ale drodzy 

państwo, partia, która rządzi krajem dzisiaj Polską, czyli Pis niestety uczyniła te 

reparacje zupełnie nierealnymi, dlatego, że państwo skłócili nas przecież ze 

wszystkimi krajami z Niemcami, ale także z innymi krajami demokratycznymi, którzy 

mogliby nas wesprzeć. I to jest po prostu dzisiaj nierealne przez politykę państwa partii, 

nie przez państwa, jako radnych tak- to nie jest oskarżenie do państwa, tylko do 

państwa superiorów partyjny. To po pierwsze. Po drugie ten fakt też nie przykryje faktu 

innego, o którym też wspominaliśmy zagarnięcia czy utraty wiele setek milionów czy 

kilku setek milionów złotych z budżetu Gdańska na rzecz budżetu centralnego, którym 

zarządza państwa partia, tego po prostu się nie ukryje taką uchwałą. Więc ja bym 
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oczywiście zagłosuję za tą uchwałą z poprawką. Natomiast wydaje się, że bardziej 

realne byłoby podjęcie 2 innych uchwał. Po pierwsze uchwały takiej, która byłaby 

apelem do rządu o poprawę relacji międzynarodowych, bo to by na pewno poprawiło 

naszą sytuację finansową i drugi apel do rządu o zwrot pieniędzy, które Gdańsk utracił 

na rzecz budżetu centralnego.  

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja dziękuję kolegom i koleżankom z Koalicji Obywatelskiej za rozszerzenie listy 

postulatów i listy adresatów słusznych oczekiwań, słusznych roszczeń, które strona 

Polska może powinna i będzie wyprowadzać pod adresem 2 państw. Na pytanie, 

dlaczego nie pojawiło się o Rosji, moglibyśmy odpowiedzieć jeszcze jednym pytaniem, 

a może nawet luźną propozycją, jeżeli byśmy patrzyli na wszystkich agresorów  

z września, to absolutnie poważnie mówię, warto byłoby rozważyć jeszcze Republikę 

Słowacji, jeżeli na to patrzymy wszak i wojska tego państwa uczestniczyły w ataku na 

Polskę, więc u nas nie ma najmniejszej przeszkody, wręcz z wielką chęcią poprzemy 

poszerzenie tego tekstu. Na dowód tego możemy jeszcze zgłosić, jeżeli państwo 

pozwolicie nawet dopisek na sam koniec odnośnie Rosji, raz sierpem, raz młotem, 

sowiecką hołotę z przyjemnością u nas nie trzeba robić testów na antyrosyjskość, bo 

po prostu jako Polacy taką anty rosyjską przeciwko tej wschodniej barbarii mamy we 

krwi, więc tutaj naprawdę możemy być pod tym kątem spokojni. Jeżeli chodzi o inne 

aspekty czy inne głosy, jakie padły w tej dyskusji, pojawiło się pytanie, dlaczego coś 

robimy i były postawione dwie tutaj możliwości zdaniem pana radnego, ja bym 

powiedział krótko, robimy to po prostu ze zwykłej przyzwoitości ze zwykłej 

przyzwoitości, bo gdzie jak gdzie ale w Gdańsku, w mieście, w którym się rozpoczęła 

II wojna światowa, gdzie Niemcy oddali strzały do Polaków, chyba każdy z nas ma 

kogoś, czy miał kogoś, bo to właściwsza forma przeszłości kto poniósł  tego skutki, że 

trafił na roboty przymusowe do Niemiec. Jak moja ŚP babcia, którą do pracy rolnych 

wywieziono pewnie każdy z nas mógłby taką historią się podzielić i każdy chyba z nas 

mógłby, jakby spojrzał tak uczciwie na lata 90-te ewentualnie początek XXI wieku 

mógłby stwierdzić, że faktycznie Niemcy nie rozliczyły się, mówię to z pewną 

przykrością z tego, co uczyniły w czasie II wojny światowej. My rzecz jasna chcemy 

dobrych relacji z naszymi sąsiadami na zachodzie chcemy dobrych relacji polsko 

niemieckich. Tylko uważamy, że te relacje należy budować na kilku solidnych 

fundamentach. Jednym z tych fundamentów musi być uczciwe rozliczenie się  

z przeszłością, a skoro mowa o kwestiach rozliczenia się z przeszłością, tak jak my 

tutaj używamy 3 pojęć co zwłaszcza dla prawników, ale także osób interesujących się 

historią politologów może być istotne. Proszę państwa, każde z tych 3 zagadnień 

dotyczące reparacji odszkodowań czy zadość uczynienia to jest można powiedzieć 

osobna kategoria i mówię to z pełną odpowiedzialnością i pełną powagą.  

Rzeczywiście było też tak przez długi czas, że niestety różne rządy podchodziły do 

kwestii reparacji w sposób, który wymagał pewnej korekty. Ale powiem państwu jedną 

rzecz w tym wszystkim, dlaczego tego typu oświadczenia warto przyjmować, dlaczego 

właśnie samorząd powinien współpracować z rządem polskim przy tego typu 

sprawach. Proszę państwa, Niemcy od lat 50-tych XX wieku twierdziły i twierdzą, że 

temat reparacji podkreślam reparacji jest tutaj zamknięty, a mimo wszystko przy 

różnych naciskach podejmowanych także w ustroju, słusznie minionym także w latach 
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90-tych, także na XXI wieku dokonywali pewnych skromnych, ale pewnych to trzeba 

na gruncie faktu przyznać transferów finansowych, które określali jako tak zwane 

exgracja. Co to znaczy, że dokonywali spełnienia jakiegoś świadczenia, nie mając 

pełnego przekonania czy jest to uzasadnione. Bo co? bo wstyd im było po prostu, bo 

im było wstyd, bo widzieli, że to moralne mocarstwo, na które Niemcy się kreowały  

i na które się dzisiaj kreują, miało problem, kiedy zaczęli pukać Polacy i mówić, 

domagamy się tego, co nam zabraliście. Nie ma, proszę państwa, znaczenia, ile lat 

minęło w kontekście ludzkiej przyzwoitości i pewnej sprawiedliwości, ile lat minęło od 

wojny. Gdyby tak było, proszę państwa, to państwa afrykańskie nie występowałyby do 

Niemców za czasy kolonializmu jeszcze za czasy niemieckich Kolonii i Niemcy nie 

płaciłyby, a jednak płacą, proszę państwa, płacą po prostu wymaga tego elementarna 

sprawiedliwość. Można oczywiście na wiele sposobów podchodzić do wątków 

prawnych, ale z całą pewnością argument dotyczący tego, że szkody, jakie Niemcy 

wywołali w Polsce, proszę państwa, powinien być naprawiony. Musi być podnoszony 

w polskiej debacie publicznej i temu też ma służyć to nasze dzisiejsze oświadczenie, 

wspólne oświadczenie Rady Miasta Gdańska. A co do Rosji? Z wielką chęcią tutaj 

takie oczekiwania również sformułujemy. Obecnie jest obszerny polecam Państwu 

lekturę 3-tomowy raport o stratach wojennych, który przygotował Instytut Strat 

Wojennych. Bardzo ciekawa lektura, polecam państwu. Miejmy nadzieję, że będzie też 

wkrótce przygotowany w jakiś sposób podobny raport odnośnie Rosji i wtedy jak 

najbardziej z przyjemnością kolejny raz taki wątek, jeżeli będzie tego Polska racja 

stanu wymagała, podejmiemy, bo jesteśmy tego po prostu winni, gdańszczanom, 

naszym przodkom, naszym rodzinom, naszemu narodowi. 

 

JAN PERUCKI- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Rok temu podejmowaliśmy zasadniczo tożsame wniosek oświadczenie nadchodzi 

kampania wyborcza, bo innej odpowiedzi, dlaczego akurat teraz podnosimy tą sprawę 

nie ma. Jest to element kampanii wyborczej Prawa i Sprawiedliwości. Przykro, że tak 

ważna poważna sprawa jest wykorzystywana politycznie, ponieważ powinniśmy 

podchodzić do tej kwestii ponad politycznie, ale jest to element kampanii wyborczej 

jednego przyimka ‘i”. Szanowni Państwo, taka smutna konstatacja wymazywania 

historii tej niewygodnej historii przez Prawo i Sprawiedliwość. Takie przykłady, 

chociażby jak podręczniki jednego polityka piszącego dla nowej podstawy 

programowej dla nowego przedmiotu tak zwanego KITU, gdzie chociażby naszą 

legendę Lecha Wałęsy, obchodzącego w tym roku 80-te urodziny, sierpnia 80 

budowniczego całego wielkiego ruchu solidarnościowego gumkujemy. Tak trochę 

mnie dziwi, trochę mnie zastanawia, ale dochodzę do wniosku, że brak wspomnienia 

tego, że tym drugim okupantem właśnie był Związek Radziecki i Rosja to może być nie 

przypadek. Stąd nasza poprawka chcemy ująć całościowo historię i nie gumkujemy tej 

niewygodnej prawdy. Poprzecie naszą poprawkę, poprawkę klubu Koalicji 

Obywatelskiej. 
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KRYSTAIN KŁOS- Radny klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja chciałem się odnieść do słów Radnego Peruckiego czemu w pierwotnym tekście 
tego projektu zabrakło informacji o Rosji? Pytanie odpowiedzią może być to, że wśród 
radnych Prawa i Sprawiedliwości jest młody socjalista i może dlatego zapomnieli?  

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ja chciałem tylko panu Peruckiemu powiedzieć, że postać Lecha Wałęsy jest  
poznawana przez dzieci w czwartej klasie szkoły podstawowej nie jest gumkowany z 
podręcznika od historii. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przechodzimy zatem do głosowania. Przypominam, że najpierw głosujemy poprawkę 
do Oświadczenia złożoną przez Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej. Zatem poddaję 
pod głosowanie poprawkę do druku 1796. 

 

Głosowanie  (poprawka do druku nr 1796) 

Za                          32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła   
poprawkę do druku nr 1796 
 

Dziękuję bardzo. 32 głosy za poprawka została podjęta jednogłośnie i przechodzimy 

teraz do głosowania oświadczenia razem z podjętą przed chwilą poprawką.  

 

Głosowanie  (druk 1796) 

Za                          31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
OŚWIADCZENIE 

 

   Rady Miasta Gdańska 
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OŚWIADCZENIE w sprawie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu 

strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji 

z dnia 28 września 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu 

 

      PUNKT 5 

 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Nie było zgłoszeń. 

 

         PUNKT 6 

 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Chciałabym tylko przypomnieć, żeby nie spać i 15  października iść na wybory. Do 

tego zachęcam wszystkich państwa i wszystkich mieszkańców Gdańska. Dziękuję 

bardzo zamykam obrady sesji. 

 

Obrady zakończono o godzinie 14:05 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Anna Staniszewska  


